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Skvelé a fantastické zároveň, 
spolužiačky z Martina dobyli 
atletickú Európu
Laura Frličková sa po ME do 18 rokov 
môže pochváliť zlatou medailou a aj 
európskym rekordom v behu na 
100 m prekážok. Petra Kusá získala 
bronz v chôdzi na 5 km.

Turistické informačné centrum 
má novú adresu,

už by mala byť trvalá
Moderne zariadené a vybavené centrum, 

ktoré po renovácii priestorov našlo 
zázemie v západnej časti kina Moskva, 

už na druhý deň po otvorení privítalo 
turistov z Česka, Poľska a Belgicka.
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Nové priestory centra hneď 
na druhý deň po jeho otvo-
rení navštívilo približne 
päťdesiat turistov. Do Mar-
tina prišli z Česka, Poľska, 
ale i Belgicka. Boli medzi 
nimi aj návštevníci z iných 
slovenských regiónov.
  

V živote toho nie je veľa 
istého, ale zdá sa, že Turis-
tické informačné centrum 
(TIC) konečne našlo dôstojné 
priestory v centre mesta. 
Nachádzajú sa v kine Moskva 
so vstupom od západnej časti 
objektu, len niekoľko desia-
tok metrov od pešej zóny.

Útulné i reprezentatívne
Slávnostne bolo otvorené 
v druhý augustový štvrtok 
za účasti zástupcov vedenia 
mesta Martin, pracovníkov 
Oddelenia pre stratégiu, 
rozvoj a cestovný ruch MsÚ 

Martin a Oblastnej organizá-
cie cestovného ruchu Turiec. 
Prišlo aj pár poslancov a na 
otvorení nechýbali ani prví 
návštevníci z radov turistov či 
občanov Martina a Vrútok.

„Osobne som veľmi hrdý, že 
vzniklo takéto krásne a repre-
zentatívne sídlo pre naše Tu-
ristické-informačné centrum, 
ktoré bude k dispozícii nielen 
pre turistov či návštevníkov 
mesta, ale využívať ho budú 
môcť aj Martinčania, ktorí tu 
tiež môžu nájsť inšpiráciu aj 
pre svoje záujmy a koníčky,“ 
povedal Stanislav Thomka, 
viceprimátor mesta Martin.

Zároveň zdôraznil, že TIC, 
ktoré relatívne často menilo 
miesto, našlo na dlhý čas svo-
ju trvalú adresu. „Už aj preto, 
že do týchto nových priesto-
rov, ktoré museli prejsť reno-
váciou, bolo treba pomerne 
veľa financií investovať.“

Adam Žilák, zástupca pri-

mátora, dodal, že sa snažili 
pre TIC nájsť čo najvhodnej-
šie miesto v centre mesta 
a je rád, že sa to podarilo. 
„Aj prerábka dopadla veľmi 
dobre, nové priestory sú 
krásne a moderné. Ja som 
veľmi spokojný, ako to celé 
dopadlo a verím, že ešte viac 
spokojnejší budú aj turisti či 
návštevníci mesta.“

Dobrá poloha
Dalibor Steindl, predseda 
predstavenstva Oblastnej 
organizácie cestovného 
ruchu (OOCR) Turiec, dúfa, 
že v tomto „naozaj reprezen-
tačnom stánku sa rovnako 
budú dobre cítiť návštevníci 
a aj pracovníci centra. TIC má 
dobrú polohu, nachádza sa 
v objekte, ktorý patrí mestu, 
v tomto smere mu teraz nič 
nechýba. Áno, Millénium, 
kde centrum predtým sídlilo, 
je tiež zaujímavým miestom, 

bolo na očiach a ľahko identi-
fikovateľné, avšak tie technic-
ké a technologické podmien-
ky neboli udržateľné.“

Jozef Krištoffy, zástupca 
mesta Martin v OOCR Turiec 
a zároveň aj poslanec MsZ, 
netajil spokojnosť s novou 
adresou centra a pochválil aj 
perfektne zvládnutú renová-
ciu priestorov.

„Som rád, že mám možnosť 
spolupracovať s ľuďmi, ktorí 
možno nie sú takí výreční na 
sociálnych sieťach, ale o to 
viac im záleží na dosiahnutí 
hmatateľných a viditeľných 
výsledkov, ktoré sú na pro-
spech mesta a aj jeho oby-
vateľov. Verím, že aj týmto 
Turistickým informačným 
centrom sa budeme vedieť 
dobre prezentovať či už slo-
venským alebo zahraničným 
turistom, napokon Martin 
a Turiec je veľmi pekný 
a máme čo ponúknuť,“ myslí 
si Jozef Krištoffy.

O ďalšiu reakciu na nové 
Turistické informačné cen-
trum sme požiadali aj poslan-
kyňu MsZ Veroniku Gadošo-
vú Ladňákovú. „Veľmi pekné 
a moderné priestory, sú tu 
aj veľmi pekné propagačné 
materiály. Verím, že nájdeme 
aj spôsob, ktorým by sme čo 
najviac turistov prilákali do 
nášho mesta, aby sme ho čo 
najlepšie propagovali, aby 
sa čo najviac ľudí, ktorí radi 
cestujú, dozvedelo nielen 
o tomto centre, ale najmä aj 
o krásach a zaujímavostiach, 
ktoré Martin a Turiec ponú-
ka.“

Nové centrum je aj podľa 
nás vkusne zariadené a veľmi 
ľahko sa v ňom orientuje. 
Okrem rôznych zaujímavých 

Martinské Turistické 
informačné centrum má 
novú adresu, už bude trvalá

Momentka zo slávnostného otvo-
renia Turistického informačného 
centra. 
Foto: archív mesta Martin
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ANKETA

Aké vaše obľúbené miesto 
v našom meste alebo 
v Turci by ste odporučili 
navštíviť svojim priateľom 
zo Slovenska či zahrani-
čia?
  

JOZEF KRIŠTOFFY,
poslanec mesta Martin
- Ak by bol môj kamarát 
športovo založený tak ako ja, 
tak by som ho zrejme zobral 
liezť napríklad na Havraniu 
skalu pri Necpaloch alebo do 
Blatnice. Ďalšou vhodnou 
alternatívou sú cyklotúry, 
máme tu naozaj veľmi veľa 
dobre značených a atrak-
tívnych trás. Samozrejme,  
veľké možnosti ponúkajú 
hory – hrebeňovky, mohli by 
sme navštíviť viaceré horské 
chaty. A potom by sme 
mohli ísť trebárs aj do akva-
parku. Ak by boli kamarát či 
kamarátka viac orientovaní 
na kultúru, tak najmä Mar-
tin ponúka viaceré mož-
nosti, akými sú napríklad 

zaujímavé múzeá, kultúrne 
i historické pamiatky.

STANISLAV THOMKA,
viceprimátor mesta Mar-
tin
- Mám za to, že Martin je 
mekka slovenského vý-
tvarníctva, veď tu máme 
Múzeum Martina Benku, 
Turčiansku galériu a aj ďal-
šie inštitúcie pôsobiace vo 
výtvarnom umení, takisto 
v meste nájdeme sochy vo 
verejnom priestore a aj Ná-
rodný cintorín je veľmi krás-
ne sochárske dielo. Aj preto 
pripravujeme v meste nový 
turistický produkt, ktorý 
je zameraný na výtvarné 

umenie. Som presvedčený, 
že v tomto smere máme čo 
ponúknuť, Martin je v rámci 
výtvarného umenia jedi-
nečný a týmto smerom by 
som upriamil pozornosť aj 
mojich priateľov.

ADAM ŽILÁK,
viceprimátor mesta Mar-
tin
- Martin a región Turca je 
najmä známy svojimi hora-
mi, jedinečná je ferrata na 
Martinské hole, ktorá ponú-
ka veľký turistický zážitok. 
Asi týmto smerom by som 
išiel. Naše mesto je bohaté aj 
na viaceré moderné športo-
viská, napríklad veľmi dobre 
sa dá zabehať na atletickom 
ovále, ktorý by som svojim 
aktívnym a športovo zalo-
ženým kamarátom určite 
doporučil vyskúšať. Ideálne 
je podľa mňa turizmus skĺbiť 
aj s rôznymi športovými 
podujatiami, nedávno sme 
tu napríklad mali beh na 
Martinské hole, pričom dob-

rú odozvu mali aj vlaňajšie 
cyklistické preteky Okolo 
Slovenska, ktoré prilákali 
do Martina aj veľa návštev-
níkov z iných regiónov, čo 
mnohí z nich využili aj na 
spoznávanie nášho mesta. 
Verím, že takýchto alebo 
podobných podujatí, hoci 
sú náročné na financie, tu 
budeme mať viac.

VERONIKA GAJDOŠOVÁ 
LADŇÁKOVÁ,
poslankyňa mesta Martin
- Mojou srdcovkou je Mú-
zeum slovenskej dediny 
v Jahodníckych hájoch, 
ktoré veľmi rada navštevu-
jem. Osobitne vtedy, keď sa 
tam konajú rôzne podujatia 
určené pre rodiny s deťmi, 
ktorých súčasťou sú okrem 
ukážok našich tradícií aj 
rôzne stánky s remeselníc-
kym tovarom. Určite by som 
kamarátom odporučila aj 
viaceré turistické trasy, je 
ich veľa a rozhodne máme čo 
ponúknuť. (KP)

turisticko-informačných bul-
letinov poskytuje aj suveníry 
v podobe obľúbených magne-
tiek, pohľadníc či tričiek so 
zameraním na mesto Martin 
a Turiec. Do budúcna by sa 
v centre mali predávať aj 
lístky na rôzne kultúrne či 
športové podujatia.

„Všetko sme si obzreli. Je 
to tu krásne, útulné a repre-
zentatívne zároveň a veríme, 
že aj ponúkané služby budú 
na takej úrovni,“ vyslovili 
presvedčenie dámy z Marti-
na i Vrútok, ktoré prišli na 
otvorenie centra. Veľmi sa im 
napríklad páčila publikácia 
Objavte Martin s Martinkom. 
„Je veľmi pekne ilustrovaná, 
náučná a zábavná.“

Rozsiahla rekonštrukcia
Renovácia priestorov nového 
centra aj s kuchynkou a so-
ciálnymi zariadeniami, ktorá 
okrem iného obsahovala re-

konštrukciu elektrických roz-
vodov, podlahy, stien, stropu 
aj so zariadením vyrobeným 
na mieru, podľa dizajnérskej 
štúdie vyšla približne na 87-ti-
síc eur bez DPH a bola finan-
covaná prevažne z členského 
príspevku mesta Martin do 
Oblastnej organizácie cestov-
ného ruchu Turiec, pričom 
finančné prostriedky boli 
poskytnuté aj z dotácie Mi-
nisterstva cestovného ruchu 
a športu SR, ako aj z príspev-
ku od Oblastnej organizácie 
cestovného ruchu Turiec.

Priamo z očí do očí aj online
Turistické informačné 
centrum mesta Martin hrá 
dôležitú úlohu v poskytova-
ní informácií nielen pria-
mo v centre, ale aj v online 
priestore prostredníctvom 
sociálnych sietí a webovej 
stránky www.zazimartin.
sk. Cieľom je prilákať čo 

najširšie spektrum návštev-
níkov, vrátane zahraničných 
turistov, a prezentovať mesto 
ako atraktívnu destináciu 
pre všetkých milovníkov 
umenia a kultúry. Je dôležité, 
aby obyvatelia mesta Martin 
vedeli, kam majú nasmerovať 
turistov a návštevníkov, ktorí 
prídu spoznávať náš krásny 
región. Turistické  informač-

né centrum sa tak stane tr-
valou súčasťou centra mesta, 
vždy pripravené poskytnúť 
potrebné informácie a služby 
pre všetkých, ktorí ho navští-
via.

Roman Kopka

Turistické informačné centrum 
privítalo prvých návštevníkov hneď 

v prvý deň svojho otvorenia.
Foto: archív mesta Martin
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S novou etapou budovania 
stojísk na polopodzemné 
kontajnery sa začalo na Ľa-
dovni a v Jahodníkoch, po-
tom príde na rad Priekopa.
  

Bolo to v prvej polovici 
roka 2020, keď sa v Martine 
sprístupnili prvé tri stojiská 
polopodzemných kontajne-
rov. Odvtedy pribudli ďalšie, 
celkovo ich bolo dvanásť.

„V budovaní polopodzem-
ných kontajnerov chceme 
v našom meste výraznejšie 
pokročiť. S novou etapou 
začíname v mestskej časti 
Ľadoveň-Jahodníky-Tom-
čany, kde už máme dve nové 
stojiská na Kronerovej ulici, 
resp. na Šimkovej, vybudova-
né a v priebehu pár mesiacov 
pribudnú ešte ďalšie štyri. Je 
to však len začiatok, celkovo 
máme v pláne po celom meste 
vybudovať desiatky stojísk 
polopodzemných kontajne-
rov. Samozrejme, financo-
vanie takéhoto projektu nie 
je jednoduché, treba na to 
približne päť miliónov eur, 
ale budeme tie zdroje hľadať, 
jednou z možností je finan-
covanie cez envirofond,“ 
povedal Ján Danko, primátor 
Martina.

Stojiská na polopodzemné 
kontajnery sa budú budovať 
postupne po jednotlivých 
mestských častiach, začalo sa 

na Ľadovni a v Jahodníkoch, 
potom príde na rad Priekopa.

Stojiská sa však nedajú vy-
budovať kdekoľvek, pri výbe-
re miesta treba zobrať do úva-
hy viaceré faktory. Nemôžu sa 
stavať napríklad na miestach, 
kde sa nachádzajú rôzne siete 
a rozvody, ich prekládka by 
bola veľmi drahá.

Výhodou polopodzemných 
kontajnerov oproti klasic-
kým je to, že zaberajú menej 
miesta, čím sa pre obyvateľov 
bytoviek vytvára priestor 
na parkovanie, a do vriec sa 
zmestí oveľa viac odpadu. Na-
vyše z estetického hľadiska sú 
aj krajšie, eliminujú zápach, 
sú zabezpečené proti vanda-
lizmu i hlodavcom.

Nové stojisko polopodzem-
ných kontajnerov na Krone-
rovej ulici je určené pre šesť 
vchodov štvorposchodovej 
bytovky a aj pre väčšiu by-
tovku Le Monde. Nahradí tri 
klasické stojiská. Ďalšie štyri 
stojiská polopodzemných 
kontajnerov na Ľadovni ešte 
v tomto roku pribudnú na Go-
goľovej, Lermontovej, Šípošo-
vej ulici a J. Petrikovicha.

Roman Kopka

Nové stojisko polopodzemných 
kontajnerov na Kronerovej 
ulici. Zahŕňa kontajnery na 
sklo, papier, plasty, biologický 
(kuchynský) a komunálny 
odpad.
Foto: Roman Kopka

Na martinských sídliskách 
vo väčšom počte pribudnú 
polopodzemné kontajnery
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V Martine tohtoročná 
kampaň oslovila 876 jednot-
livcov, ktorí súťažili v 258 
tímoch. Spoločne ušetrili 
29 809 kg CO2 pri absolvova-
ní 130 954 kilometrov.
  

Hoci počet samospráv, kto-
ré sa zapájajú do národnej 
kampane Do práce na bicykli 
každým rokom stúpa, teraz 
ich bolo až 96, mesto Martin sa 
napriek zvyšujúcej sa kon-
kurencii drží na absolútnom 
vrchole tohto zaujímavého 
podujatia. A platí to aj pre rok 
2024, v ktorom Martinčania 
neostali nič dlžní svojej po-
vesti a opäť v tejto prestížnej 
a celoslovensky sledovanej 
súťaži triumfovali.

Neskutočná víťazná séria
Verte-neverte, stalo sa tak 
z doteraz uskutočnených jede-
nástich ročníkov už po siedmy 
raz za sebou. Primátor Ján 
Danko si tak v centrále Slo-
venskej sporiteľne v Bratislave 

mohol s hrdosťou na svojich 
spoluobčanov, ktorí nielen po-
čas júnovej kampane, ale prak-
ticky po väčšinu roka, jazdia 
do práce na bicykli, v polovici 
júla prevziať z rúk ministra 
dopravy Jozefa Ráža ml. oce-
nenie pre víťazné mesto.

„Toto ocenenie patrí všet-
kým, ktorí dennodenne jazdia 
na bicykloch a prispievajú 
k čistejšiemu a zdravšiemu 
životnému prostrediu v Marti-
ne. Som hrdý, že môžem opäť 
prevziať ocenenie v mene všet-
kých cyklistov nášho mesta. 
Vďaka ich úsiliu podporujeme 
ekologickú mestskú dopravu.“ 
povedal na slávnostnom vy-
hodnotení súťaže Ján Danko, 
primátor mesta.

Na margo siedmeho mar-
tinského triumfu národný 
cyklokoordinátor Peter 
Kľučka podotkol, „že je to 
presne o tom, že mesto sa 
snaží vytvárať podmienky pre 
bezpečnú jazdu cyklistov, ale 
aj pre tých, ktorí chodia peši, 
alebo používajú ekologickú 
verejnú dopravu a minimálne 
v mesiaci jún nechajú auto 
zaparkované doma.“

Desaťtisíce najazdených 
kilometrov
V Martine tohtoročná kampaň 
oslovila 876 jednotlivcov, ktorí 
súťažili v 258 tímoch. Spoloč-
ne ušetrili 29 809 kg CO2 pri 
absolvovaní 130 954 kilomet-
rov.

Najúspešnejším martin-
ským zamestnávateľom sa 
opäť stala Jesseniova lekárska 
fakulta Univerzity Komenské-
ho v Martine, ktorá sa môže 

vďaka svojim 54 tímom a 176 
jednotlivcom pochváliť 18 975 
prejazdenými kilometrami 
počas 3 673 jázd, vďaka čomu 
ušetrili 4 744 kg CO2. Celo-
slovensky sa umiestnili na 
krásnom piatom mieste.

Spomedzi 76 firiem a 258 
tímov z Martina sa v prvej 
trojici najúspešnejších zamest-
návateľov umiestnila okrem 
Jesseniovej lekárskej fakulty 
UK v Martine aj spoločnosť 
ECCO a Univerzitná nemocni-
ca Martin.

Tento rok sa do súťaže „Do 
práce na bicykli" zaregistrova-
lo takmer 15 000 ľudí a spo-
ločne prejazdili na bicykloch 
1 716 572 kilometrov. Počas 
najväčšieho cyklistického po-
dujatia na Slovensku, ktorého 
súťažná časť prebiehala počas 
celého júna, odjazdili súťažiaci 
až 214 934 jázd na bicykloch, 
33 983 verejnou dopravou a ab-
solvovali 48 587 ciest chôdzou.

Pre poriadok ešte dodajme, 
že za víťazným Martinom na 
druhom mieste skončil Tren-
čín a tretia priečka tentoraz 
patrila Dolnému Kubínu.

Roman Kopka

Trojica najúspešnejších. Cenu pre 
víťazné mesto prebral primátor Ján 
Danko. Foto: archív mesta Martin

Do pomyselnej martinskej siene slávy 
pribudlo ďalšie prestížne ocenenie.
Foto: archív mesta Martin

Toto ocenenie 
patrí 
všetkým, ktorí 
dennodenne 
jazdia na 
bicykloch 
a prispievajú 
k čistejšiemu 
a zdravšiemu 
životnému 
prostrediu 
v Martine.

JÁN DANKO, 
PRIMÁTOR MESTA

Martinčania opäť triumfovali v súťaži 
Do práce na bicykli, po siedmykrát 
nenašli medzi mestami premožiteľa
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Robotická kosačka, ktorú 
možno vidieť pracovať na 
pešej zóne, zvládne pokosiť 
na jeden raz až 1 900 metrov 
štvorcových trávnatých 
plôch.
  

Mesto Martin má pri úprave 
verejnej zelene nového po-
mocníka – robotickú kosačku. 
Zatiaľ je využívaná na kosenie 
trávnatých plôch na pešej 
zóne, časom ju bude možné 

vidieť samostatne pracovať aj 
v iných častiach nášho mesta, 
napríklad vo Hviezdoslavo-
vom parku, ktorý by mal 
v budúcnosti prejsť revitalizá-
ciou, na čom sa už na radnici, 
či Útvare hlavného architekta 
mesta Martin intenzívne 
pracuje.

„Vlani sme robotickú ko-
sačku otestovali na Ľadovni 
a bola to pozitívna skúsenosť, 
keďže kosačka pracuje ekono-
micky efektívne, vidieť za ňou 

pekne pokosený trávnik a zá-
roveň je aj minimálne hlučná, 
čo je jej ďalšou prednosťou,“ 
povedal Adam Žilák, vicepri-
mátor mesta Martin.

Tento typ kosačky za jednu 
hodinu pokosí 600 metrov 
štvorcových, pričom jej rých-
losť závisí od výšky a hustoty 
trávy. Ľahko sa dá nastaviť čas 
kosenia i nabíjania a takisto aj 
ohraničiť priestor, ktorý má 
pokosiť.

Robotická kosačka je tiež 
vybavená rôznymi senzormi, 
ktoré jej pomáhajú vyhýbať 
sa rôznym prekážkam, jej 
plusom je i to, že v prípade po-
treby nájde cestu k nabíjacej 
stanici. Ovládaná je pomocou 
satelitov a navádzača až do 
vzdialenosti 30 kilometrov.

Robotická kosačka v meste 
je monitorovaná mestským 
kamerovým systémom a ope-
rátori mestskej polície popri 
iných povinnostiach dohlia-
dajú na jej pohyb a nabíjanie.

„Hneď ako dôjde k jej zdvih-
nutiu, automaticky vypne 
všetky funkcie a zablokuje 
sa. Takže ten, kto by ju chcel 
odcudziť, ju vlastne nemá po-
tom ani ako využiť,“ podotkol 
Adam Žilák. (KP)

Kvetinový záhon pri koneč-
nej zastávke MHD na Ľadov-
ni je krajší aj vďaka usilov-
nosti dobrovoľníčok.
  

Každé sídlisko má svoje ne-
písané centrum, na Ľadovni 
sa zaň považuje priestor pri 
konečnej autobusovej zastáv-
ke MHD v blízkosti obchod-
ných prevádzok. Vyznačuje 
sa aj tým, že v jeho strede je 
ostrovček s hodinami a kveti-
novým záhonom s trvalkami. 
Otáčajú sa okolo neho auto-
busy.

V jeden letný podvečer sme 
si všimli, že sa na ostrovčeku 
pracuje.

„Vytrhávame burinu, ktorá 
vyrástla spod obrubníkov, ta-
kisto sme burinu, ale aj žihľavu 
a bodliaky, odstraňovali z kve-
tinového záhonu. Mám rada 
toto miesto a záleží mi na tom, 
aby čo najlepšie vyzeralo, nech 

sa máme z čoho potešiť. Minu-
le som si aj vodu v bandaskách 
doniesla a kvietky poliala, lebo 
to už v tom suchu potrebovali," 
povedala Majka Mazáková, 
ktorej aktívne pomáhala aj 
Gitka Betinská.

„Bývam tu hneď vedľa a keď 
som cez okno zbadala kama-
rátku, ako vytrháva burinu, 
tak som jej išla pomôcť. Niek-
torí ľudia sa pristavili, aj nás 
pochválili, iní sa nás pýtali, čo 
za to máme a prečo to robíme. 
Faktom je, že keby sme občas 
takto viacerí pomohli, tak by 
aj to mesto bolo o čosi krajšie," 
myslí si pani Gitka. Klobúk 
dole pred obidvomi žienkami.

(KP)

Novinka na 
skúšku do 
konca roka

Do jedného 
odpadkového koša 
so samolisovaním sa 
zmestí až päťnásobne 
viac odpadu ako do 
bežného.
  

Určite ste si to aj vy pri 
prechádzke pešou zónou 
všimli, mesto Martin na 
konci júla inštalovalo na 
Ulici 29. augusta, ktorá 
sa nachádza v centre 
mesta, inteligentný sa-
molisovací kontajner na 
komunálny odpad.

Odpadkové koše so 
samolisovaním pred-
stavujú nové efektívne 
riešenie pri zbere odpa-
du a zároveň obmedzujú 
neporiadok. Inteligent-
ná, solárne napájaná 
technológia umožňuje 
totiž zväčšiť množstvo 
odpadu stlačeného do 
nádoby až päťnásobne. 
Zároveň vďaka smart 
aplikácii o svojej napl-
nenosti podá správu, čo 
zvyšuje efektivitu zberu 
odpadu.

Zapožičaný kontajner 
bude v testovacej pre-
vádzke slúžiť návštev-
níkom pešej zóny ako 
nádoba na komunálny 
odpad do konca roka.

(RED)

Po večeroch skrášľujú „námestíčko"

Majka a Gitka z Ľadovne sa pustili do 
vytrhávania buriny na „námestíčku“ 

na Ľadovni. Foto: Roman Kopka

Je nenápadná, tichá a urobí 
kus dobrej roboty

Robotickú kosačku využívajú v centre 
mesta. Foto: archív (ST)
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Sociálny podnik má mesto 
Martin od roku 2021. Za tri 
roky pôsobenia potvrdil 
opodstatnenie svojej exis-
tencie a dokazuje to aj za 
ostatné mesiace.
  

Sociálny podnik má v meste 
na starosti údržbu mestských 
cintorínov, jeho zamestnanci 
rozvážajú jedlo do domácností 
ľudí, ktorí sú na to odkázaní, 
upratujú sídlo mestského 
úradu a venujú sa ďalším 
zákazkám na objednávku 
odborných útvarov mestského 
úradu.

Majú v starostlivosti 
envirocentrum i podchod
„V ostatných mesiacoch 
nám pribudla ďalšia práca,“ 
informuje riaditeľ Sociálneho 
podniku mesta Martin Peter 
Ďurica. „Od 1. júla sa staráme 
aj o upratovanie a údržbu 
priekopského envirocentra 
v SIM-e a od 1. augusta sme 
prebrali do starostlivosti aj 
upratovanie a údržbu pod-
chodu pri tržnici,“ pokračuje. 
V podchode, ktorý je dôležitou 

spojnicou medzi centrom 
mesta, tržnicou, ale aj nemoc-
nicou, sa už začalo s renovač-
nými prácami.

„Nepôjde o veľké investície, 
ale o zavedenie obyčajného, no 
trvalého poriadku. Naši ľudia 
odstránili nápisy na stenách 
bezbariérového priechodu 
v podchode, vymaľovali ich 
a teraz podchod čistíme,“ opi-
suje riaditeľ, ktorý na starost-
livosť o tento priestor vyčlenil 
jedného zamestnanca.

„Ešte to tam nevyzerá tak, 
ako si predstavujem, ale po-
stupne, predpokladám, že do 
konca augusta, dáme podcho-
du nielen nový vzhľad, ale aj 
prevádzkový poriadok, ktorý 
zamedzí, aby sa tam zdržiavali 
ľudia, ktorí ho ničia,“ dodáva 
s tým, že bez mestskej občian-
skej hliadky, ktorá má v pod-
chode svoje stanovište, by to 
nešlo. „Verím, že potom sa už 
ľudia nebudú báť podchod 
využívať,“ doplnil.

Opravili kríž na 
Jahodníckom cintoríne
Dôležitou súčasťou správy 
cintorínov, ktoré má podnik 

na starosti, boli aj dve kosby 
a čistenie centrálnych chod-
níkov od buriny a náletov. 
Venovali sa tomu hlavne na 
cintorínoch na Sklabinskej 
ulici a Kolónii Hviezda, ktoré 
sú najviac navštevované, na 
Jahodníckom cintoríne tieto 
práce stihli iba čiastočne, no 
opravili tu drevený kríž.

„Už takmer padal. Drevo 
sme ošetrili, natreli a kríž 
nanovo inštalovali. Na tomto 
cintoríne sme tiež vybudova-
li 45 urnových miest, ktoré 
občania už dlhšie požadovali. 
Plánujeme tiež pri cintorí-
noch na Sklabinskej ulici 
a Kolónii Hviezda postaviť 
stojan na predaj sviečok. 
Domnievam sa, že to bude 
vhodný servis pre ľudí, ktorí 
navštevujú hroby svojich blíz-
kych,“ dopĺňa Peter Ďurica.

Kosiť by zvládli aj viac, 
treba im techniku
Ďalej podotkol, že na objed-
návku firmy VLmedia kosili 
aj areál Amfika pred sezónou 
a čo sa týka kosby mali aj ďal-
šie objednávky z firiem mimo 
mestského portfólia. „Keď 

doplníme techniku a aj ľudí, 
budeme v budúcnosti schopní 
zabezpečiť oveľa viac kosby 
ako v tomto roku,“ hovorí 
o výhľade činnosti sociálneho 
podniku jeho riaditeľ.

Podnik momentálne za-
mestnáva 28 ľudí, prevažne zo 
znevýhodneného sociálneho 
prostredia a s rôznymi zdra-
votnými hendikepmi. „Ak sa 
nám podarí naplniť všetky 
plány, ktoré máme vo výhľa-
de, predpokladám, že sa náš 
kolektív rozšíri až na 36 ľudí,“ 
pokračuje ďalej s opisom 
ďalších drobných prác, ktoré 
má podnik za sebou za ostatné 
týždne či mesiace.

Išlo napríklad o náter 
zábradlia v Priekope pozdĺž 
potoka Jordán v dĺžke asi 900 
metrov, čo robili na podnet 
poslancov tamojšej mestskej 
časti, maľovali kancelárie na 
mestskom úrade, venovali sa 
drobným stavebným úpra-
vám na školských budovách 
a podobne. Spolupráca 
s mestom funguje výborne, 
riaditeľ ju chváli, darí sa im 
spoločne spolupracovať na 
množstve drobných zákaziek, 
ktorých realizácia neznesie 
odklad.

Na výmenu dlažby treba 
viac peňazí
Ľudia môžu pracovníkov 
sociálneho podniku momen-
tálne stretnúť aj na pešej zóne 
v centre. Vymieňajú tu poško-
denú dlažbu. „Podľa pôvodnej 
zmluvy sme mali vymeniť 
250 m² dlažby. Začali sme od 
sídla Matice slovenskej po 
Ulici 29. augusta po Turčian-
sku galériu. No ukázalo sa, že 
v tejto časti centra je dlažba 
tak poškodená, že sme zmluv-
nú požiadavku naplnili už 
v tomto priestore. Čaká nás 
ešte priestor na Štefánikovej 
ulici, momentálne sa rieši 
financovanie tejto opravy,“ 
opisuje Peter Ďurica.

Viera Legerská

Dávajú prácu ľuďom, ktorí 
by si ju inde našli iba ťažko

V minulých dňoch pracovníci 
Sociáln eho podniku mesta Martin 
vymieňali poškodené časti dlažby na 
pešej zóne.

Foto: Roman Kopka
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Receptom Márie Gulisovej 
na dlhovekosť je pravidel-
ný spánok a každodenný 
program, ktorý je ale treba 
dodržať.
  

Najstaršia Martičanka – pani 
Mária Gulisová, v stredu 
17. júla v kruhu svojich najbliž-
ších oslávila 103. narodeniny. 
V roku, keď prišla na svet, spo-
jenci na konferencii v Paríži 
stanovili sumu vojnových 
reparácií pre Nemecko na 226 
miliárd v zlate, Lenin v soviet-
skom Rusku vyhlásil Novú 
ekonomickú politiku, v Číne 
vznikla komunistická strana, 
mladé Československo uzavre-
lo zmluvu o obrannom spolku 
s Rumunskom, ktorá vošla 
do dejín pod názvom Malá 
dohoda a v Dolnom Kubíne 
zomrel jeden z najvýznamnej-
ších slovenských spisovateľov 
Pavol Országh Hviezdoslav. 
Z jeho Krvavých sonetov vie 
ešte aj dnes zarecitovať mnohé 
pasáže.

„Nepoznám žiadny elixír 
mladosti, no môj recept na 
dlhovekosť je veľmi jednodu-
chý. Treba ísť načas späť, ráno 
si naplánovať riadny program 
a dodržať ho. A takto plynú 
dni za dňom a ani neviem 
ako," smeje sa pani Mária, 
ktorej veľkou oporou je aj jej 
milujúca rodina. S manželom 
vychovala dve dcéry – Ľubi-
cu a Danicu, má tri vnučky 
a osem pravnúčat. Pre všet-
kých je babuľka.

„Bývam síce sama, ale určite 
nie som osamotená. Vždy za 
mnou niekto z rodiny príde, 
čomu sa veľmi teším, vždy si 
máme čo povedať. A starajú sa 
o mňa dobre, nič mi nechýba,“ 
zdôrazňuje Mária Gulisová, 
ktorá toho vo svojom živote 
veľa prežila.

Jej život je aj pestrou 
históriou Slovenska
Rôzne režimy – demokratické 
i totalitné, ťažké časy II. sveto-
vej vojny, okupáciu Českoslo-
venska vojskami Varšavskej 

zmluvy v roku 1968, 17. novem-
ber 1989, vznik samostatnej 
Slovenskej republiky v roku 
1993 i jej vstup do Európskej 
únie a NATO. Aj vo svojich 
rokoch stále sleduje politické 
dianie a pravidelne sa zúčast-
ňuje aj na voľbách.

„Nedá dopustiť na I. Čes-
koslovenskú republiku, na 
systém a poriadok, ktorý 
vtedy vládol, veľmi dobre si 
pamätá na prezidenta Masary-
ka, ktorého mala veľmi rada," 
hovorí Martin Ferenčík, jej 
zať, ktorého Martinčania po-
znajú najprv ako organizátora 
a teraz najmä ako moderátora 
mnohých športových podujatí 
v Turci. 

„Stále sa snažím udržiavať 
si prehľad, lebo keď neviem, 
čo sa deje, tak sa cítim byť ako 
v tme," zdôrazňuje pani Mária 
a Martin Ferenčík dodáva, že 
„ona je ako také žriedlo infor-
mácií a dá sa s ňou rozprávať 
o čomkoľvek a pritom nikomu 
nevnucuje svoje názory."

Množstvo zážitkov a prí-
behov, ktoré Mária Gulisová 
prežila, zhrnuli jej príbuzní do 
knižnej publikácie jej spo-
mienok, v ktorej odpovedá na 
rôzne otázky.

„Chceme mať pamiatku a za-
chovať spomienky aj pre prav-
núčatá, ako sa kedysi žilo, ako 
žila moja mamina, jej rodina," 

povedala o vzácnej rodinnej 
publikácii jej dcéra Ľubica.

Srdečná gratulácia aj od 
primátora
Pani Márii Gulisovej prišiel 
k výnimočným narodeninám 
zablahoželať aj primátor 
Martina – Ján Danko. Daro-
val jej kyticu kvetov a darček 
a odovzdal jej pri príležitosti 
103. jubilea aj Pamätný list 
mesta Martin.

„Tancovali sme spolu na 
vašich stých narodeninách 
a pevne verím, že si zatancu-
jeme spolu aj o dva roky,“ aj 
takto sa oslávenkyni prihovo-
ril martinský primátor. Potom 
dodal, že aj preňho je to výni-
močná chvíľa. „Veľmi sa teším 
nielen z jej narodením, ale aj 
z toho, v akej skvelej duševnej 
kondícii je, ako si na všetko 
pamätá a ako sa o všetko stále 
zaujíma.“

Ešte sa chce dožiť otvorenia 
novej nemocnice
Zať pani Márie Martin Feren-
čík nám z krásnych a milých 
osláv, ktoré po celý čas voňali 
človečinou, ešte na záver pre-
zradil niečo z jej želaní.

„Rada by sa dožila otvorenia 
toho nového špitála. Že nera-
da by tam ležala, ale veľmi by 
si želala, aby nová nemocnica 
čo najskôr slúžila ľuďom.“

Roman Kopka

Pani Márii gratuloval i Ján Danko, odo-
vzdal jej aj Pamätný list mesta Martin.
Foto: archív mesta Martin / Miroslav 
Hamar

Mária Gulisová pred pár týždňami 
oslávila neuveriteľné 103. narodeniny. 

Foto: archív mesta Martin / Miroslav 
Hamar

Výnimočná 103-ročná 
Martinčanka ešte aj 
dnes vie recitovať pasáže 
z Hviezdoslavových 
Krvavých sonetov
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VEĽKÁ ANKETA O MESTSKÝCH ČASTIACH

1. S akým balíkom peňazí vaša

mestská časť disponuje?

2.Ako chcete tieto financie

využiť? ?

V Košútoch peniaze vyčlenia aj na vý-
sadbu zelene a zveľaďovanie verejného 

priestoru. Foto: archív MMMČ MARTIN-KOŠÚTY

1. V tomto roku má naša
mestská časť k dispozícii 12
048 eur v bežných výdavkoch
a 22 369 eur v kapitálových
výdavkoch. Z minulého roku
nám do tohto prešli nedočer-
pané kapitálové výdavky
v sume 52 569 eur. Časť týchto
financií sme už v tomto roku
vynaložili na hracie prvky
na detské ihriská v mestskej
časti, dopravné značenie
a výmenu piesku na detských
ihriskách či ukončenie
školského roka v ZŠ s MŠ na
Hurbanovej ulici.

2. Do konca tohto roka chce-
me ešte financie vynaložiť na
výsadbu zelene, zveľaďovanie
okolia a doplnenie mobiliáru,
ale aj podporu podujatí, ako
je ukončenie leta v ZŠ s MŠ

na Hurbanovej ulici či na
Mikuláša. No čakajú nás aj
náročnejšie investície, ktoré

sa ešte iba pripravujú, a to
úprava priechodu pre chod-
cov z hľadiska bezpečnosti na
spojnici Kaufland a Campo
di Martin, oprava chodníkov
v spolupráci s Martinskou
parkovacou spoločnosťou
a príprava revitalizácie parku
v Košútoch I.

Kto zastupuje MČ Košúty: 
Michal Matejička (predseda 
VMČ), Tibor Adamko, Jozef 
Petráš.

MČ MARTIN-SEVER

1. V rozpočte mestskej časti
Sever máme v roku 2024 k dis-
pozícii 47-tisíc eur, približne
20-tisíc eur z týchto prostried-
kov sme už použili. Okrem
týchto financií nám, tak ako
aj iným mestským častiam,
z rozpočtu mesta vyčlenili
44-tisíc eur na opravy havarij-
ných stavov chodníkov.

2. Z prostriedkov MČ v tomto
roku realizujeme spolu s ob-
čanmi dlhšie pripravovaný
projekt detského ihriska vo
vnútrobloku na Ulici Čer-
venej armády. Dopĺňanie 
detských hracích prvkov 
a úpravu dopadových
plôch čaká aj detské ihrisko 
pri fontáne na Jilemnického
ulici. Na ihrisku medzi

ulicami Severná a Rumunskej 
armády, kde sme minulý
rok rekonštruovali športovú
plochu, zas pribudla volejba-
lová sieť a pieskovisko. Naším 
cieľom je dlhodobo sa sústre-
ďovať na obľúbené centrálne 
detské ihriská, kde vieme 
ľahšie realizovať pravidelnú 
údržbu. Na základe podnetov 
občanov z rozpočtu MČ prie-
bežne vykonávame opravy 
mobiliáru, dopĺňame lavičky 
alebo dopravné značenie. 
Pribudnú aj kvetináče, ako 
zábrany zamedzujúce parko-
vaniu na chodníkoch a verej-
nej zeleni. Po minuloročnom 
úspechu sme aj tento rok 
organizovali oslavu Medziná-
rodného dňa detí na Severe. 
V druhej polovici roka by sme 
radi financovali aj ďalší kul-
túrny program a to nielen pre 
deti. Pokiaľ ide o chodníky, 
spolu s odbornými útvarmi 
mestského úradu do konca 
roka vytypujeme a opravíme 
tie, ktoré si vyžadujú akútnu 
rekonštrukciu.

Kto zastupuje MČ Martin-Se-
ver: Zuzana Badová, Veronika 
Gajdošová Ladňáková, Jozef 
Krištoffy, Martin Lepej.

Na Severe pribudnú aj kvetináče, ktoré 
budú okrem skrášlenia verejného 
priestoru slúžiť aj ako zábrana za-

medzujúca parkovaniu na trávnatých 
plochách. Foto: archív VGL
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MČ MARTIN-STRED

1. Časť bežných výdavkov,
ktoré máme k dispozícii
na opravy a podujatia, sme
už minuli. Na časť bežných
výdavkov, ktoré sú uznesením
zastupiteľstva viazané na
opravy chodníkov, sme zaslali
prehľad prioritných chodní-
kov, ktoré v mestskej časti tre-
ba urgentne opraviť. Zatiaľ sa 
nikto z vedenia mesta k tomu 
nevyjadril, nedostali sme ani
cenové kalkulácie a nevieme,
koľko sa z potrebných úsekov
podarí opraviť. Patríme
počtom obyvateľov k najmen-
ším mestským častiam, ale
máme oproti iným výrazne
viac chodníkov a verejných
priestranstiev, čo rozpočet
nezohľadňuje.

2. Kapitálové výdavky, t. j.
najmä ušetrené prostriedky
z minulých rokov, plánujeme

investovať do nových hracích
prvkov vo vnútroblokoch
bytových domov v centre a do
nového dopravného značenia.

Kto zastupuje MČ Martin-
-Stred: Juraj Stahl (predseda
VMČ), Martina Antošová, Bru-
no Horecký, Juraj Marček.

MČ MARTIN-ZÁTURČIE

1. Mestská časť má k dispozícii
z rozpočtu mesta v tomto
roku 50 357 eur. Rozmenené
na drobné 15-tisíc eur v bež-
ných a 35 357 eur v kapitálo-
vých výdavkoch. Z minulého
roka nám do rozpočtu prešlo
zhruba 22-tisíc eur. Plus
k tomu pribúda 57 551 eur
z rezervného fondu mesta
účelovo viazaných na opravu
chodníkov.

2. O použití časti týchto
financií výbor už rozhodol,
niektoré boli aj prefinanco-
vané. Rozhodli sme naprí-
klad o použití 7-tisíc eur na 
osvetlenie pešieho plató v 
komplexe obchodov a služieb, 
financovali sme tiež kúpu 
kamery na Gándhího ulici 
(5 073 eur), niekoľko stoviek 
eur bolo použitých na obnovu 
dopravného značenia, údržbu 
mobiliáru ihrísk a pieskovísk 
a práce súvisiace s budúcou 
rekonštrukciou pešieho plató. 

Rozhodli sme sa vybaviť 
ihriská novými prvkami. 
Prednosť dávame kvalitným 
materiálom a bezpečnosti 
detí, lebo skúsenosti z minu-
lých rokov nás poučili v tom, 
že je lepšie vybrať trvácnej-
šie a kvalitnejšie materiály, 
ako každý rok dávať penia-
ze do opráv poškodených 
prvkov detských ihrísk. 
Takto chceme skompletizo-
vať dve detské ihriská – na 
Makovického ulici a na Ulici 
A. Stodolu, dohromady za 
niekoľko tisíc eur. Z rozpočtu 
mestskej časti sme zaplatili, 
resp. dofinancujeme drobné 
náklady na organizovanie 
rôznych podujatí, ako boli 
napríklad detský karneval, 
športové dni, MDD, hasičská 
súťaž a podobne. Osobitnou 
kapitolou sú opravy chodní-
kov. Dostali sme na ne
už spomínaných 57 551 eur.
Podľa toho, ako nám nacenia
nami vytypované úseky,
rozhodneme buď o rekon-
štrukcii chodníka od Jednoty

Časť peňazí zo svojho rozpočtu 
investuje MČ Stred aj do nového 
dopravného značenia. Foto: (KP)

V Záturčí sa postupne renovujú 
ihriská vo vnútroblokoch, toto by 

malo dostať nový asfalt.  
Foto: Roman Kopka
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po konečnú zastávku MHD 
alebo o dobudovaní detského 
ihriska vo vnútrobloku na 
Makovického ulici. Treba 
tam vyasfaltovať detské 
ihrisko. Radi by sme zvládli 
obidve akcie, ale všetko sa 
bude odvíjať od ceny práce 
a materiálu.

Kto zastupuje MČ Záturčie: 
Róbert Gajdoš (predseda VMČ), 
Peter Török, Michal Uherčík, 
Tomáš Zanovit.

MČ MARTIN-PRIEKOPA

1. V tomto roku pracujeme 
s rozpočtom vo výške 57 
699 eur, z toho 8 499 eur je 
určených na bežné výdavky 
a 49 200 eur na kapitálové 
výdavky. Z minulého roku 
do aktuálneho sme previedli 
vyše 41-tisíc eur a tie sú ur-
čené na kapitálové výdavky. 
Snažíme sa ušetriť finančné 
zdroje na väčšie investičné 
akcie.

2. Prioritou aktuálneho 
obdobia je oprava, resp. 
výmena hracích prvkov na 
detských ihriskách, naprí-
klad v Čajkovského štvrti 

alebo v oddychovej zóne pri 
ZŠ s MŠ na Dolinského ulici. 
Stav hracích prvkov na ihris-
kách monitorujeme pravidel-
ne aj na základe podnetov od 
občanov. Realizovali sme aj 
výmenu piesku na pieskovis-
kách. Z tohtoročných in-
vestícií spomeňme renováciu 
zábradlia popri potoku Jor-

dán za 3 763 eur, peniaze sme 
vyčlenili aj na dotácie pre 
občianske združenia a spolky, 
takisto sme prispeli sumou 
1 800 eur na vybudovanie pa-
mätníka v Jedľovinách, ktorý 
nám bude pripomínať udalos-
ti z obdobia SNP. Samozrej-
me, veľkou témou aj v našej 
mestskej časti je oprava 

chodníkov, predovšetkým ha-
varijných stavov, v spolupráci 
s mestským úradom riešime 
cenové kalkulácie jednotli-
vých úsekov. Organizujeme 
aj rôzne kultúrno-spoločen-
ské podujatia, spomeňme 
napríklad fašiangy, stavanie 
mája, MDD či Jánsku vatru. 
Najbližšie, v druhej polovici 
septembra, pripravujeme 
Priekopský deň.

Kto zastupuje MČ Priekopa: 
Ľubomír Vanko (predseda 
VMČ), Milan Ftorek, Stanislav 
Thomka, Adam Žilák.

MČ ĽADOVEŇ-JAHODNÍ-
KY-TOMČANY
1. Naša MČ má k dispozícii 
cez 165-tisíc eur, pričom viac 
ako 105-tisíc eur bolo prene-
sených z roku 2023. Až na 236 
eur (financie na bežné výdav-

V Priekope sa počas roka organizuje 
viacero spoločensko-kultúrnych 
podujatí, ktoré sú medzi ľuďmi ob-
ľúbené. Jedným z nich je aj stavanie 
mája. Foto: Roman Kopka

K väčším zámerom, ktorým sa 
poslanci VMČ venujú, patrí aj projekt 
komplexnej renovácie objektov ZŠ na 

Kronerovej ulici, vrátane telocvične 
a školského dvora. Úspech však 

závisí od získania mimorozpočtových 
zdrojov. 

Foto: archív MN
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ky) sú to peniaze určené na 
kapitálové výdavky.

2. Pravidelne riešime rôzne 
opravy alebo výmeny, týka 
sa to napríklad lavičiek, 
hracích prvkov na detských 
ihriskách, zabezpečili sme 
obnovu piesku na pieskovis-
kách. Poskytli sme aj dotácie 
na projekty SZUŠ, ktorá 
sídli na Ľadovni (Škola volá, 
maľovaný most), podporili 
sme aj kultúrne podujatia 
organizované OZ Somelier. 
Časť financií vyčleníme aj na 
opravu chodníkov, najmä 
havarijných stavov, aktuálne 
sa v spolupráci s MsÚ riešia 
cenové kalkulácie. V našej 
mestskej časti už čoskoro 
pribudnú aj ďalšie hniezda 
polopodzemných kontajne-
rov, projekt je v realizačnej 
fáze. Pracujeme aj na projekte 
obnovy ZŠ na Kronerovej 
ulici, ktorá sa týka zateple-
nia budov školy, komplexnej 
rekonštrukcie telocvične a aj 
školského dvora s atletickým 
oválom. O ďalších prioritách 
MČ budeme diskutovať na jed-
nom z najbližších zasadnutí 
VMČ a následne o nich bude-
me informovať aj verejnosť.

Kto zastupuje MČ Ľadoveň-
-Jahodníky-Tomčany: Marína 
Gallová (predsedníčka VMČ), 
Marcela Amchová, Marek Be-
lák, Tatiana Červeňová, Martin 
Lechan, Andrej Rodák, Dana 
Žigová.

MČ PODHÁJ-STRÁNE

1. K dispozícii v tomto roku 
má naša mestská časť 65-tisíc 
eur na bežné výdavky a 50-ti-
síc na kapitálové výdavky.

2. V bežných výdavkoch (spolu 
65-tisíc eur) je celkovo 56-ti-
síc eur účelovo viazaných na 
opravu chodníkov. Do budúc-
na počítame, že by sa to malo 
rozšíriť aj na opravu komuni-
kácií. Po vyhodnotení verej-
ného obstarávania MsÚ bude 
jasné, aký rozsah opráv za túto 
sumu vieme v mestskej časti 
uskutočniť.

Už teraz prebiehajú a do 
budúcna ešte pribudnú ďalšie 
stavebné práce v podobe ob-
novy verejných podzemných 
inžinierskych sietí v našej MČ 
(plyn, elektro, voda, kana-
lizácia, optika, teplovod…), 
kde síce realizátor má do 
istej miery povinnosť upraviť 
poškodené komunikácie do 
pôvodného stavu, no tento 
stav nie je ideálny a mestská 
časť prispieva zo svojho roz-
počtu aj na tento účel tak, aby 
sa dokončili čo najviac ucelené 
úseky.

Našou snahou je využiť 
financie mestskej časti čo 
najefektívnejšie, to znamená 
dosiahnuť „za málo peňazí 
veľa muziky“. Spoločným 
cieľom nás, poslancov, je zopa-
kovať scenár, aký sa podarilo 
realizovať v minulom roku pri 
revitalizácii parku na Námestí 
protifašistických bojovníkov 
na Podháji, kde mestská časť 
platila projektové práce a pre-
važná väčšina nákladov za 
stavebné práce (90 %, čo bolo 
približne 600-tisíc eur) bola 
hradená z mimorozpočtových, 
tzv. eurofondových zdrojov.

Máme vytypovaných 
niekoľko väčších akcií, ktoré 
by podľa nášho názoru mali 
širší pozitívny efekt na život. 
Ale čo je podstatné, rozhod-

nutie, do ktorej akcie a v akej 
sume sa zapojíme, závisí od 
zverejnenia konkrétnej výzvy 
Európskej únie, kde budú 
špecifikované konkrétne 
podmienky (účel projektu, 
oprávnené náklady, termín 
podania žiadosti, realizácie, 
oprávnení žiadatelia, povinné 
prílohy a pod.). Pri väčších 
projektoch a obmedzenom 
počte žiadateľov je dôležitá 
aj podpora zo strany vedenia 
mesta. Je to preto, že projek-
tové prípravy sú náročné na 
čas a najmä financie a neradi 
by sme z nášho obmedzeného 
rozpočtu robili projekty „do 
šuflíka“. Takúto stratégiu 
máme zvolenú už od začiatku 
nášho volebného obdobia 
v roku 2022, ale zatiaľ bola 
zverejnená len jedna možná 
výzva, do ktorej sme sa však 
pre chýbajúcu podporu zo 
strany mesta nezapojili.

Čomu sa chceme venovať 
výhľadovo? Zníženiu energe-
tickej náročnosti (zatepleniu) 
ZŠ a MŠ Podhájska, revita-
lizácii športoviska „kurtov“ 
na Stráňach, vybudovaniu 
oddychovej zóny na Hollého 
ulici, realizácii vodozádržných 
opatrení.

Momentálne v mestskej čas-
ti financujeme najmä bežnú 
drobnú agendu: vypracovanie 

projektov na zmenu doprav-
ných značení a ich realizáciu, 
oprava mobiliá ru (lavičky, 
koše), oprava výtlkov, organi-
zácia osláv MDD a vianočná 
besiedka na Námestí protifa-
šistických bojovníkov. Z krát-
kodobého hľadiska chceme 
tento rok doplniť nové hracie 
prvky na detských ihriskách 
na Podháji (MŠ Podhájska, 
ulice Timravy, Mládeže, 
Olšanova). No vieme tiež, že 
asi najväčší záujem majú ľudia 
o budovanie parkovacích 
miest na Podháji. Na vysvet-
lenie, budovanie parkovísk 
má v náplni práce Martinská 
parkovacia spoločnosť a obča-
nia by mali svoje požiadavky 
posielať priamo jej (info@
parkovaniemartin.sk). Samo-
zrejme, riešenie potom bude 
prebiehať v súčinnosti s nami, 
poslancami.

Kto zastupuje MČ Podháj-
-Stráne: Tomáš Ignačák 
(predseda VMČ), Marcela Balo-
šáková, Filip Horanský, Lucia 
Hrivnák Klocová.

Viera Legerská
Roman Kopka

Mestská časť sa v niektorých prípa-
doch bude čiastočne podieľať aj na 

financovaní opráv chodníkov po 
rozkopávkach. 

Ilustračné foto: Roman Kopka
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Martinský parlament roz-
behol svoju činnosť, mnohé 
nápady pretavili stredoško-
láci do konkrétnych a najmä 
zaujímavých akcií.
  

Sú mladí a plní elánu. V mes-
te je o nich čoraz viac počuť 
a najmä pri organizovaní 
rôznych podujatí už aj vidieť. 
Reč je o členoch martinského 
Parlamentu mladých. Počty 
tejto mládežníckej organi-
zácie, ktorá je aj poradným 
orgánom primátora mesta 
najmä vo vzťahu k záujmom 
mládeže, sa postupne roz-
rastajú, k čomu nepochybne 
prispeli aj rôzne konferencie 
a workshopy za účasti zástup-
cov stredných i základných 
škôl.

„Na začiatku nás bolo len 
pár, teraz už okolo 25. Ve-
rím, že sa k nám postupne 

pridajú aj ďalší mladí ľudia, 
ktorí chcú zlepšovať život 
iných mladých ľudí, ktorí sa 
chcú angažovať vo svojom 
okolí. Našu „základňu" máme 
v budove Millénia na dru-
hom poschodí, stretávame 
sa minimálne raz do týždňa 
a dvere sú u nás pre každého 
otvorené," povedal Samuel 
Kucka, predseda Parlamentu 
mladých.

Akčné letné prázdniny
Letné prázdniny martinskí 
mládežníci využívajú skutoč-
ne aktívne, k rôznym sveto-
vým dňom organizovali rôzne 
akcie. Napríklad, 10. júla pri 
príležitosti Medzinárodného 
dňa radosti si postavili pri 
Divadelnom námestí stánok 
a v horúcom počasí ponúkali 
okoloidúcim ľuďom nápoje. 

A nielen to, deťom maľovali 
na tvár obrázky.

„Touto aktivitou sme chceli 
ľuďom spraviť predovšetkým 
radosť a myslím, že sa nám to 
aj podarilo. Mnohí Martinča-
nia, ale nielen tí, sa pri našom 
stánku pristavili, porozpráva-
li sa s nami, zaujímali sa o to, 
kto sme," vysvetľoval zámer 
akcie Samuel Kucka.

Veľkou skúškou organizač-
ných schopností členov Par-
lamentu mladých bol určite 
futbalový turnaj za účasti 18 
tímov a približne 180 hráčov. 
Uskutočnil sa v druhú júlovú 
sobotu na Pltníkoch.

„Prípravám sme venovali 
dva, možno až tri mesiace, 
bola to riadna fuška, ale 
stálo to za to. Samozrejme, 
prioritou bol futbal, ale jeho 
súčasťou boli aj rôzne sprie-
vodné akcie, s ktorými nám 
pomohli mestskí policajti, 
dobrovoľní hasiči, stánok tu 
mala jedna zo zdravotných 
poisťovní. Pripravili sme aj 
rôzne nafukovacie atrakcie 
pre deti, zabezpečené bolo 
občerstvenie, žrebovala 
sa tombola. Všetkých nás 
potešili pozitívne reakcie od 
účastníkov turnaja, ale aj od 
ľudí, ktorí len tak zavítali na 
Pltníky. Turnaj sme zobrali 
ako nultý ročník a som rád, 
že o rok budeme s bohatšími 
skúsenosťami pokračovať už 
prvým ročníkom," podotkol 
predseda Parlamentu mla-
dých Samuel Kucka.

Sadenie stromčekov aj 
dopravno-bezpečnostná 
akcia
Ďalšou zaujímavou a zároveň 
aj nepochybne prospešnou 
aktivitou, do ktorej sa martin-
skí mládežníci zapojili, bolo 
sadenie stromčekov v Jahod-
níckych hájoch. Bolo to pri 
príležitosti Svetového dňa 
stromu.

Aj takto chceli prispieť ku 
krajšiemu a čistejšiemu život-
nému prostrediu. Popritom 
sa aj trošku zabavili, niektorí 
odvážlivci sa schladili v blíz-
kom potôčiku, ktorý je známy 
najmä medzi otužilcami 
v Martine. O rok by strom-
čekov chceli vysadiť viac, ale 
závisieť to bude aj od finanč-
ných možností.

Mladých Martinčanov 
zaujala aj jedna dopravná 
téma, s ktorou mnohí z nás 
tiež majú skúsenosti. Všimli 
si, že motoristi prechádzajúci 
mestom nemajú veľmi vo zvy-
ku zastaviť pred priechodom 
pre chodcov a dať tak mož-
nosť bezpečne prejsť vozovku 
chodcom.

„Samozrejme, česť vý-
nimkám. Faktom však je, že 
z našich pozorovaní vyply-
nulo, že pred priechodmi pre 
chodcov zastaví v priemere až 
každé štrnáste auto. Boli sme 
pri priechodoch pre chod-

Cez leto zorganizovali 
veľký futbalový 
turnaj, začiatkom 
budúceho roku 
sa zabavia na 
Mládežníckom plese

Sadenie stromčekov v Jahodníc-
kych hájoch. Foto: archív PM

Deň radosti v Martine, mládežní-
ci prichystali pre ľudí osviežujúce 

nápoje. 
Foto: archív PM
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cov viac dní – ráno, poobe-
de i večer a toto číslo vyšlo 
z našej štatistiky. Podľa nás 
je to veľmi zlé, aj preto sme 
spravili videá preventívneho 
charakteru s touto témou. 
Majú pomerne veľa zhliad-
nutí. Nemáme ilúzie, že sa 
zrazu všetko zmení, ale vždy 
je fajn urobiť aspoň niečo ako 
neurobiť vôbec nič," myslí si 
Samuel Kucka.

Na začiatku augusta sa čle-
novia Parlamentu mladých 
pustili do vecnej zbierky. 
Týka sa pomoci občianskemu 
združeniu Pradúce klbko, 
ktoré prevádzkuje hniezdo 
záchrany – domáci azyl na po-
moc mačičkám v núdzi. Mlá-
dežníci prostredníctvom so-
ciálnych sietí vyzvali ľudí, aby 
im, ak im to situácia dovoľuje, 
priniesli do zbierky krmivo, 
deky, dezinfekčné prostriedky 
a hračky pre mačičky.

„Pár vecí nám ľudia do-
niesli, ale zatiaľ toho nie je 
veľa, takže zvažujeme, že by 
sme zbierku o týždeň ešte pre-
dĺžili. Uvidíme, či to pomôže. 

Informujeme o nej na sociál-
nych sieťach," povedala nám 
v stredu 6. augusta poobede 
slečna, ktorá ju má pod patro-
nátom. V pláne je aj brigáda 
zameraná na upratovanie 
už spomínaného hniezda 
záchrany.

Mládežníci majú v kalendári 
poznačený aj dátum 19. au-
gust, ktorý je vyhlásený za 
Deň svetovej fotografie. Plá-
nujú si ho pripomenúť tak, že 
v priestore pri Milléniu chcú 
pripraviť plátno so zaujíma-
vým pozadím nášho mesta, 
ktoré by bolo atraktívne pre 
rôzne momentky.

„My radi záujemcov odfo-
tíme a fotky im darujeme," 
povedal Samuel Kucka.

Pripravujú plán 
na budúci rok
V hlavách stredoškolákov sú 
už aj ďalšie nápady, ktorým 
sa chcú venovať detailnejšie 
po prázdninách. Tie najlepšie 
pretavia do akčného plánu na 
rok 2025, ktorý odprezentujú 
vedeniu mesta i poslancom. 
Rozhodne v ňom však bude 
figurovať Mládežnícky ples, 
vhodné miesto pre približne 
250 hostí aktuálne hľada-
jú. Plánujú aj konferenciu 

s témou duševného zdravia, 
venovať sa chcú aj tvorbe pod-
castov, potrebnú techniku na 
to majú. Ešte v tomto roku na 
jeseň mládežníci zorganizujú 
v spolupráci s Národným inšti-
tútom vzdelávania a mládeže 
aj neformálne stretnutie so zá-
stupcami základných škôl na 
mestskej chate Osikovo, počíta 
sa aj s rozširovaním spoluprá-
ce s Parlamentami mladých 
z iných miest.

„Určite by nám pomohla 
vyššia čiastka z rozpočtu 
mesta, tá aktuálna je 5-tisíc 
eur a zrejme aj vzhľadom na 
pribúdajúce naše aktivity 
požiadame o jej navýšenie. Ale 
chceme oslovovať aj sponzo-
rov, verím, že v tom budeme 
úspešní," podotkol na záver 
rozhovoru Samuel Kucka, 
predseda Parlamentu mladých 
v Martine.

Roman Kopka

Samuel Kucka, predseda Parlamen-
tu mladých v Martine. Mládežníci 
majú sídlo v budove Millenia na dru-
hom poschodí. Foto: Roman Kopka

MESTO MARTIN
vyhlasuje
podľa ustanovení § 281 až § 288 Obchodného zákonníka
obchodnú verejnú súťaž č. 1/2024 „NÁJOM NEHNUTEĽNÉHO 
MAJETKU“

Predmetom nájmu je nehnuteľný majetok – nehnuteľnosti zapísané 
na liste vlastníctva č. 3734 vedenom Okresným úradom Martin, 
katastrálnym odborom pre katastrálne územie Martin v nasledovnom 
rozsahu:
a)  pozemky registra C KN

• parc. č. 7216/1, ostatná plocha o výmere 63 879 m2

• parc. č. 7217/1, ostatná plocha o výmere 21 809 m2

• parc. č. 7418 ostatná plocha o výmere 50 m2 (z celkovej výmery 27 
974 m2)
• parc. č. 7419/1 ostatná plocha o výmere 9 000 m 2 (z celkovej výmery 
360 199 m²)
• parc. č. 7416 zastavaná plocha a nádvorie o výmere 1250 m2 
(z celkovej výmery 51 676 m²)
• parc. č. 7417/1 zastavaná plocha a nádvorie o výmere 1250 m2 
(z celkovej výmery 11 512 m²)
• parc. č. 7424/2 zastavaná plocha a nádvorie o výmere 50 m2 
(z celkovej výmery 14 541 m²)
• parc. č. 7419/2 ostatná plocha o výmere 1 000 m2 (z celkovej výmery 
10 612 m²)

b) stavby
• stavba súp. č. 10272 – Pozorovacia veža, s pozemkom parc. č. KN-C 
7417/3 zastavaná plocha a nádvorie o výmere 70 m2 , na ktorom je 
postavená
• stavba súp. č. 10273 – Trenažér, s pozemkom parc. č. KN-C 
7417/4 zastavaná plocha a nádvorie o výmere 610 m2 , na ktorom je 
postavená.

Bližšie informácie o podmienkach súťaže nájdete na úradnej tabuli mesta 
(pri MsÚ Martin) a webovej stránke www.martin.sk.
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Letoveršovanec
To nejedného Martinča-
na
teší zblízka i na diaľku,
že slnko ako také
je lekár najlepší.
A pritom mu netreba
strkať do vrecka obálku.
Ťuhája!

Zbohatlík sa chvasce
- Vo svojej vile mám tri 
bazény. Jeden s teplou 
vodou pre tých, čo večne 
mrznú, druhý so stude-
nou H2O pre otužilcov 
a tretí bez vody pre ne-
plavcov.

Plavecké preteky v Ko-
márne
Komentátor: – Zvážení 
diviaci, teraz uvidíte sto 
metre dlhý ženský prs.

Na nudistickej pláži
Ja: – Slečna, čo môžem 
pre vás urobiť?
- Oblečte sa.

Horúca realita
Hic na nevydržanie. 
Sparno na skapanie. Naj-
radšej by som si vyzliekol 
mäso a chodil iba v kos-
tiach. Vypnite slnko! 
Chcem sa hriať v tieni 
svojho šéfa. Hop-cup-tra-
lala…

KOMENTÁRANINY
MILANA LECHANA

Martin má za sebou ďalšie 
z tradičných letných po-
-dujatí. Počas tretej júlo-
vej soboty patrilo Amfiko 
známemu festivalu Hory 
a mesto. Filmy z horského 
prostredia si pozrelo asi 550 
návštevníkov.
 

Nočná šnúra filmov z horské-
ho prostredia v Martine je 
súčasťou širšie koncipované-
ho podujatia, na začiatku kto-
rého je bratislavský festival 
Hory a mesto. Jeho organi-
zátori vyberajú každý rok do 
scenára festivalu horské filmy, 
ktoré potom putujú aj do rôz-
nych miest na Slovensku.

Sťahovanie do Amfika festi-
valu pomohlo
Martin sa stal súčasťou tejto 
koncepcie pred siedmimi rok-
mi, keď sa festival začal orga-
nizovať v kine Moskva a okrem 
premietania ponúkol aj viaceré 
vzdelávacie programy pre deti 
a mládež. Mali ich viesť k po-
znaniu prírody ich regiónu, 

Martinčania horským filmom 
premietaným pod holým 
nebom fandia
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V rámci tohtoročných 
Matičných slávností bola 
v aleji národných deja-
teľov, ktorá sa nachádza 
pred sídelnou budovou 
Matice slovenskej, sláv-
nostne odhalená bronzo-
vá busta vôbec prvej ženy, 
národnej aktivistky Anny 
Jurkovičovej – Hurbano-
vej.
 

Symbolicky sa tak stalo 
v roku, ktorý Výbor Matice 
slovenskej vyhlásil za Rok 
slovenských žien v národ-
nom hnutí a takisto pri 
príležitosti 200. výročia jej 
narodenia.

„Aničku Jurkovičovú 
nemôžeme vnímať len ako 
podporovateľku svojho 
manžela, nemôžeme ju 
vnímať iba ako zastrešujúci 
činiteľ, respektíve sekun-
dárny faktor národného 
hnutia. Anička nebola len 

divadelnou ochotníčkou, 
ale ona sama sa podieľala 
na založení, možno pove-
dať, moderného slovenské-
ho divadelníctva, aj keď 
v tom čase ochotníckeho. 
V skutočnosti prispela aj 
k literárnym, politickým 
a kultúrnym aktivitám 
národného pohybu v tre-
tej najlegendárnejšej vlne 
národného obrodenia – tre-
tej vlny Štúrovcov. Preto 
možno jednoznačne pove-
dať, že nepochybne patrila 
medzi túto slávnu generá-
ciu," povedal v príhovore 
Marián Gešper, predseda 
Matice slovenskej, ktorý 
spolu s Luciou Kurilov-
skou, štátnou tajomníčkou 
ministerstva vnútra, bustu 
aj odhalil. 

Hneď potom bustu po-
žehnal generálny biskup 
ECAV na Slovensku Ivan 
Eľko.

(RED)

poznávaniu jeho výnimočnos-
tí a prírodných hodnôt. Do 
Martina v rámci jeho jednotli-
vých ročníkov zavítali aj také 
osobnosti horského športu, 
ako sú kameraman, scená-
rista a režisér Rasťo Hatiar, 
svetovo uznávaný filmový 
dokumentarista Pavol Barabáš 
či horolezec svetového mena 
Peter Hámor.

„Ešte pred pandémiou koro-
navírusu sa martinský festival 
presťahoval do Amfika. Bolo 
to šťastné rozhodnutie, lebo 
vďaka tomu sme festival ne-
museli prerušiť ani počas nej. 
Jeho zázemie viac vyhovovalo 
zmene koncepcie festivalu. 
Chceli sme ho priblížiť verej-
nosti, rozšíriť ho o možnosť 
bezpečného stanovania, noč-
ného lezenia v lanovom parku 
a iných atrakcií,“ približuje 
martinský organizátor festi-
valu Hory a mesto, horolezec 
Jozef Krištoffy.

Toto všetko ponúkal aj 
aktuálny siedmy ročník 
festivalu. V ponuke mal deväť 
filmov s horskou tematikou, 
išlo o žánrovo pestré snímky, 
aby si na svoje prišiel každý 
návštevník.

Premietli aj Desiatkového 
kráľa od Pavla Barabáša
Medzi nimi boli aj dva Barabá-
šove filmy: Nahé svety o prí-
rodných spoločenstvách v ne-
prístupných končinách sveta 
a dokument Desiatkový kráľ 
už o spomínanom Jozefovi 
Krištoffym, ktorý minulý rok 
preliezol Hazard, najťažšiu 
technickú cestu v Tatrách, pô-
vodne od Mira Mravu a Braňa 
Turčeka. Krištoffyho cieľom 
nebolo zopakovať ju, ale voľne 
preliezť po pôvodnom istení.

Film zaradili do ponuky 
festivalov Hory a mesto 
bratislavskí organizátori. 
Chceli ním nielen poukázať na 

Pocta osobnosti, ktorá bojovala 
proti predsudkom voči ženám

Barabášovo filmárske umenie, 
ale zároveň naznačiť trend 
čistého prelezu horolezeckých 
ciest, ktoré rešpektujú his-
tóriu prvovýstupu a zároveň 
sa ich aktéri vyvarujú zby-
točného používania istiacich 
materiálov, vrcholy dosahujú 
čistým spôsobom, čím zvyšujú 
športovú hodnotu prelezu 
a vracajú dobýjaniu vrcholov 
hôr autoritu. A práve Jozef 
Krištoffy je reprezentantom 
takého prístupu k lezeniu.

Jozef Krištoffy a jeho 
Hazard
„Hoci sme sa o tom vôbec ne-
rozprávali, Pavol Barabáš vo 
filme presne vystihol, prečo 
uprednostňujem čisté prelezy 
a prečo ich treba odlíšiť od 
komerčného horolezectva, 
ktoré v mojom ponímaní ško-
dí prírode i horám,“ hovorí 
J. Krištoffy s tým, že z filmu 
má radosť, lebo je ďalším 
príspevkom do vyváženia 
správ o horolezeckých výko-
noch dosahovaných rôznymi 
spôsobmi.

Nočná šnúra filmov v Marti-
ne sa skladala z dvoch blokov. 
Rozdelila ich tombola. „Spes-
trili sme ňou program a mali 
sme štedrých sponzorov, 
a tak si účastníci podujatia 
mohli domov odniesť športo-
vé potreby, oblečenie, knihy, 
vitamíny, dospelí aj fľaše 
dobrého vína, poukážky na 
nákup a lístky do letného kina 
a ďalšie ceny,“ opisuje J. Kriš-
toffy, ktorému majiteľov cien 
pomáhala žrebovať aj jeho 
6-ročná dcéra Elenka. Svoju 
úlohu zobrala vážne, na žre-
bovanie sa dokonca prezliekla 
zo športového do krásnych 
letných šiat.

Druhý blok filmov štartoval 
pred polnocou a pozerať ich 
ostali iba najvernejší fanúši-
kovia festivalu. Amfiteáter žil 
tak do druhej v noci, a to po 
pestrom programe, v ktorom 
sa stretol relax aj s kultúrnym 
zážitkom. Teplá noc žičila aj 
rodinnej stanovačke, ktorou 
sa festival stáva čoraz známej-
ším.

Viera Legerská

Filmár Pavol Barabáš (v pozadí) spolu 
s Jozefom Krištoffym (v popredí 
zľava) a Milanom Ladňákom počas 
nakrúcania dokumentu Desiatkový 
kráľ. Foto: archív JK

Amfiko počas tradičného podujatia 
Hory a mesto. Foto: Roman Adamják
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Mesto Martin v závere au-
gusta opäť otvorí dvere Scé-
nickej žatve, najstaršiemu 
festivalu neprofesionálne-
ho divadla v Európe. Jeho 
program sa bude konať 
v Slovenskom komornom 
divadle, Bar Museu a v cen-
tre mesta.
 

Už 102. ročník Scénickej 
žatvy sa uskutoční v dňoch 
28. až 31. augusta. 

Bude vyústením práce 
niekoľkých stoviek, možno 
tisícok divadelných súbo-
rov a jednotlivcov, ktorí sa 
zúčastňujú na postupových 
okresných, krajských a ce-
loslovenských prehliadkach 
neprofesionálneho divadla – 
činoherného, bábkového, 
hudobného a pohybového 
divadla, divadla mladých, det-
skej dramatickej tvorivosti, 

divadla poézie a umeleckého 
prednesu.

Prídu víťazi postupových 
súťaží
Diváci i divadelníci si budú 
môcť v hlavnom programe 
pozrieť inscenácie víťazných 
ochotníckych divadelných 
súborov a recitátorov z po-
stupových súťaží Belopotoc-
ký Mikuláš, Zlatá priadka, 
FEDIM či Hviezdoslavov Ku-
bín, ktoré vyhlasuje Národné 
osvetové centrum. Ide o ko-
lektívy Divadelného súboru 
Nitra, Vaša banda Žilina, 
Divadla Falangir z Kostolišťa, 
Úsmevu Badín a LET Žilina.

Okrem súťažného progra-
mu sa program martinskej 
Scénickej žatvy rozširuje 
aj o hosťujúce inscenácie 
z viacerých krajín Európy. 
Litovské divadlo Arlekinas 
ponúkne svoje spracovanie 
Hamleta. 

Z českého Kladna pricestu-
je Divadlo V.A.D. s inscená-
ciou Nikoločava.

Štvordňová ponuka 
tvorivosti
Štvordňový program doplnia 
workshopy s profesionálny-
mi lektormi. Pôjde o dielne 
s lektormi z českého divadel-
ného prostredia, ale účast-
níci si môžu vybrať aj dielňu 
kostýmovej tvorby či textovej 
tvorby.

Program najstaršieho stre-
doeurópskeho festivalu ama-
térskeho divadla pripravuje 
Národné osvetové centrum 
v spolupráci s mestom Martin 
a Turčianskym kultúrnym 
strediskom. To má na staros-
ti pouličný program počas 
festivalu, tvorivé dielničky 
pre malých divadelníkov 
v SKD v dňoch 30.–31. augus-
ta a veselú cirkusovú školu, 
ktorá sa uskutoční 31. augusta. 
„Scénická žatva bude tento 
rok festivalom plným divad-
la, hudby, filmov, tvorivých 
dielní a radosti z tvorivosti,“ 
vysvetľuje programový riadi-
teľ festivalu Matej Moško.

Viera Legerská

Záver augusta bude tradične 
patriť Scénickej žatve



Kino Moskva: Sylvanian 
Families: Freyin darček (16.–19. 
8.), Miki (16–19. 8. a 29.–31. 8.), 
Votrelec: Romulus (16.–19. 8.), Elli 
a partička príšeriek (22.–23. 8. 
a 25.–26. 8.), Končí sa to nami 
(22.–23. 8.), Vrana (22.–23. 8. a 25. 
8.), Tiché znamenie (25.–26. 8.), 
Filmový klub KM: V mene cti (26. 
8.), Cesta za legendou (29.–31. 8.), 
Deadpool a Wolverine (29.–30. 8.).
Slovenské komorné divadlo: 
Doma – všade – dobre – najlepšie 
(6. 9.), (Ne)bojsa (Potulné divadlo 
J + T, 10. 9.), Hekuba (11. 9.), Hráči 
(12. 9.), Zem pamätá (13. 9.), Fóbie 
(17. 9.), Doma – všade – dobre – 
najlepšie (18. 9.), Divadelník (20. 
9.), Traja veteráni (24. 9.), Kolesá 
/ The Wheels (25. 9.). Sen noci 
svätojánskej (26. 9.), Vyučovanie 
dony Margarity (Divadlo bez 
masky, 27. 9.), Doma – všade – 
dobre – najlepšie (27. 9.), Zem 
pamätá (28. 9.).
Rozprávky pre deti. O múdrej 
princeznej, 18. augusta, Včielka 
Ejka, 25. augusta. Všetky progra-
my sú v Záhrade Turčianskej 
galérie, začínajú sa o 16. h.
Otvorený ateliér. Môžete si ho 
vyskúšať v Turčianskom kultúr-
nom stredisku, a to každý deň až 
do 30. augusta od 9.–14. h. 
Leto v múzeu. Pre deti sú pripra-
vené v Etnografickom múzeu SNM 
tvorivé dielne – Kvietok z papiero-
vých „prútikov“ (21. 8.) a Háčkova-
nie (28. 8.), vždy od 10. do 15. h.
Tradícia netradične: Prírodné 
pletivá. Výstava v Etnografickom 
múzeu SNM, približuje širokú 
škálu výrobkov z prírodných ma-
teriálov. Potrvá do 1. septembra.
Podujatia v skanzene: Dožin-
ky, Človek a príroda. Oslava zbe-
ru úrody a ukážky jej spracovania 
s netradičnými jedlami – 25. 8. 
a ochrana, poznávanie krás živej 
a neživej prírody – 8. 9. na podu-
jatí Národopisného roka v Múzeu 
slovenskej dediny, vždy od 10. h.
Zreštaurované diela. Ešte do 
konca augusta je možné si v Tur-
čianskej galérii pozrieť 16 kresieb 
a 1 grafiku Mikuláša Galandu a 1 
olejomaľbu Milana Laluhu, ktoré 
sa podarilo zreštaurovať. (VL)

KULTÚRNE MENU

Inscenácia Jarné prebudenie, 
s ktorou do Martina príde Diva-
delný súbor z Nitry, predstavuje 
silnú generačnú výpoveď.  
Foto: archív Scénickej žatvy
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JEDNOU VETOU

Kniha Žilinského kraja 
2023. Turčianska nominácia 
dopadla na výbornú, v ka-
tegórii beletria najviac hlasov 
získala kniha Z Vendovky 
horami a dolinami od Jána 
Pánika zo Sučian a v kategórii 
odborná literatúra zase titul 
Priekopa v premenách času 
od Jána Pokrievku a Jozefa 
Filla.

Rozšírené požičiavanie 
audiovizuálnych kníh. Je 
určené slabozrakým, nevi-
diacim a imobilným použí-
vateľom a sprostredkovať ho 
môže aj Turčianska knižnica 
v Martine, podmienkou je 
členský preukaz v nej.

Zmena otváracích hodín. 
Ešte do konca augusta platí 
zmena otváracích hodín Tur-
čianskej knižnice, centrálna 
knižnica je v sobotu zatvore-
ná, v pracovné dni má otvore-
né do 16. h, v stredu do 17. h.  

Slávnosti spoza objektívu. 
Verejný priestor martinskej 
pešej zóny už skrášľuje výsta-
va venovaná 40. výročiu Tur-
čianskych slávností folklóru, 
potrvá do 30. septembra a 
svoje fotografie tu vystavujú 
Jaromír Fašianok, Alexander 
Helis, Jozef Chromiak, Vladi-
mír Jankovič, Ivan Pohanka, 
Vladimír Sauch a Marián 
Závacký.

Vyšiel ôsmy zväzok Bio-
grafického lexikónu Slo-
venska. Sedem zväzkov 
titulu z dielne Národného 
biografického ústavu SNK, 
ktoré vyšli v rokoch 2002 – 
2020, dopĺňa ôsmy zväzok 
diela (písmená R – Sn), edícia 
sa od začiatku vydávania 
snaží zoradiť heslá známych i 
menej známych slovenských 
osobností od obdobia Veľkej 
Moravy do konca 20. storo-
čia, ktoré pôsobili v kultúr-
nej, vedeckej, spoločenskej, 
hospodárskej a politickej 
oblasti.

Dielom mesiaca je Dievča s 
vedrom. Želmíra Duchajová-

-Švehlová je autorkou diela 
mesiaca (vybral ho Miroslav 
Svitek), je vystavené na príze-
mí Turčianskej galérie a cha-
rakterizuje tvorbu maliarky, 
ktorá sa venovala predovšet-
kým žánrovým portrétom, 
krajinkám a zátišiam.

Posmešníky Ondreja Na-
gaja a Petra Mišáka. Ironic-
ky ladené veršíky si prečí-
tajte, sú ideálnou voľbou na 
horúce letné dni, lebo posky-
tujú sviežosť pohľadu na veci 
okolo nás a kým ich autori 
poslali k čitateľom, spokojne 
driemali v kútiku duše a ladili 
svoju údernosť na pravý čas.

 (VL)

Takýto názov má nová 
výstava, ktorú inštalovali 
v Turčianskej galérii. Po-
zrieť si ju môžete do 11. sep-
tembra.
 

Aktuálna výstava, ktorá je 
výsledkom spolupráce galé-
rie so Slovenským národným 
múzeom, Slovenskou národ-
nou knižnicou, Slovenským 
komorným divadlom v Mar-
tine a Oravskou galériou 
v Dolnom Kubíne, prináša 
tému múzea ako fenoménu 
spojeného so zbieraním, 
katalogizovaním a vystavo-
vaním.

„Ústredný motív čerpá z ge-
nia loci mesta Martin, ktoré 
je obsiahnuté v množstve 
zbierkových fondov a expo-
zícií rôznorodého zamerania 
na jeho území,“ uviedol kurá-
tor výstavy Adam Galko.

Dodal, že výstavou sa otvá-
ra tiež téma skúmajúca efekt 
múzea z odvrátenej strany, 
teda toho, čo sa nestalo 
súčasťou výstavnej expozície, 
alebo toho, čo sa nestihlo stať 
múzeom. 

Priestor na nej tak dostali 
aj nenápadné témy, ktoré 
miznú pod vrstvou veľkých 
dejín, folklórnych mýtov či 
kultov osobnosti.

„Múzeum uprostred gale-
rijného priestoru nechápe-
me ako naplnenie zámerov 
etnografického, antropolo-
gického či umelecko-histo-
rického bádania, ide nám 
o reflexiu stratégií múzeí 
a galérií autorkami a au-
tormi, ktorí pre jednotlivé 
artefakty vytvárajú nové 
prostredie a interpretácie,“ 
objasňuje obsah výstavy 
kurátor.

Autormi jednotlivých 
pohľadov na miznutie 
či zdôraznenie odkazov 
artefaktov múzeí či galérií 
sú Adam Galko, Martin 
Hrvol, Filip Bielek, Rado-
van Čerevka, Jakub Juhás 
& Michaela Cagáňová, 
INSTITUT INSTITUT (To-
máš Moravanský, Dominik 
Hlinka, Daniela Ponoma-
revová, Tereza Sikorová), 
Miloš Kopták, Juraj Rattaj, 
Samuel Velebný. 

Autorský tím spolupraco-
val s Jakubom Hromcom, 
Jakubom Hronským a Zde-
nom Zimanom.

Viera Legerská

Pred 200 rokmi 
vyšla Slávy dcéra

Známej básnickej skladbe 
Jána Kollára Sláwy dcera je 
venovaná najnovšia výstava, 
ktorú máte možnosť vidieť 
do 30. septembra 2024 v Lite-
rárnom múzeu SNK.

Ján Kollár písal svoje vrchol-
né dielo v čase nazývanom 
jarou národov, keď sa začali 
prebúdzať do veku slobody, 
spravodlivosti, pravdy a lásky, 
ľudskosti, humanity. Práve tie-
to myšlienky, ako aj myšlienky 
univerzalizmu rezonujú nielen 
v Sláwy dcere, ale v celom Kol-
lárovom diele. A v súčasnosti 
sú možno ešte aktuálnejšie 
ako pred 200 rokmi.

Ako uvádza kurátor Pavol 
Máťuš, výstava aktualizuje 
myšlienkové dedičstvo Jána 
Kollára a prepája nadčasové 
myšlienky vybraných tex-
tov z pôvodnej zbierky s ich 
moderným prebásnením 
Ľubomírom Feldekom a s vý-
tvarným stvárnením Andreou 
Hellovou.

Kolekciu 15 obrazov dopĺňa-
jú na výstave veľkoformátové 
textové bannery. (VL)

Na aktuálnej výstave sa návštev-
níci môžu pozrieť na zrkadlenie 
Martina v témach, ktoré sa 
mohli stať jeho dejinami. Foto: 
Viera Legerská

Múzeum mesta, ktoré nestihlo 
svoje dejiny
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Z prvých troch súťažných 
duelov Martinčania dva vy-
hrali a raz remizovali.
 

Martinskí futbalisti napriek 
výsledkovo nevydarenej 
príprave, keď ani v jednom 
zo štyroch stretnutí neuspeli 
a strelili len jeden gól, vstú-
pili do novej sezóny pomerne 
úspešne. Výrazne omladený 
tím trénera Michala Haneka 
v úvodnom kole III. ligy – 
západ bodoval naplno, keď 
o jeho víťazstve na pôde RSC 
Hamsik Academy rozhodol 
stopér Chovanec, ktorý po 
rohovom kope a následnej pri-
hrávke od T. Ďungela uplatnil 
pred bránou súpera svoj dô-

raz. Žiaľ, strelec gólu sa potom 
na tréningu zranil a vyzerá to 
tak, že v jesennej časti sezóny 
zrejme už nenastúpi.

Následne sa Fomat pred-
stavil aj v 1. kole Slovenského 
pohára a v súboji s Novákmi 
vyhral 3:0, o góly favorita 
sa postarali v 18. min Satina 
a potom v druhom dejstve 
v 78. min Kollár, posila z Di-
viak, a v 90. min premenil 
s prehľadom ešte pokutový 
kop Holáň. Martinčania 
celkovo vyslali 10 striel 
a paradoxne všetky tri, ktoré 
mierili na bránu, skončili 
v sieti. V ďalšom kole Slovnaft 

Cupu zamieria naši chlapci do 
Topoľčian.

Tretí súťažný zápas, druhý 
ligový, sa hral v sobotu v Mar-
tine a domáci na Pltníkoch pri-
vítali Častkovce, teda súpera, 
ktorého v III. lige - západ ešte 
nezdolali. A nepodarilo sa to 
ani teraz, Martinčania s dobre 
organizovaným a húževna-
tým súperom remizovali 1:1. 
Fomat mal ale o čosi viac z hry, 
vypracoval si aj pomerne viac 
šancí, no len jednu z nich 
premenil v nadstavenom čase 
prvého polčasu Rakyta, ktorý 
po prihrávke od Mlynára za 
obranu rutinérsky obstrelil 
brankára hostí.

Vstup do druhého dej-
stva Martinčanom nevyšiel 
a v 50. min hlavičkou vyrovnal 
Herve Koke Hiba, ktorý bol 
najnebezpečnejším hráčom 
hostí a napríklad v 12. min 
z otočky pálil aj do brvna. 
V ďalšom priebehu hry po 
vyrovnávajúcom góle Fomat 
prevzal iniciatívu, tlačil sa 
dopredu, ale nápor domácich 
Častkovce nakoniec aj tro-
chu so šťastím ustáli. Škoda 
hlavičky T. Ďungela v sa-
mom závere zápasu, ktorá po 
rohovom kope už smerovala 
do siete, no v poslednej chvíli 
ju jeden z obrancov súpera na 
bránkovej čiare odvrátil do 
bezpečia.

„Zápas to bol z môjho pohľa-
du veľmi dobrý, súper preuká-
zal taktickú a aj individuálnu 

kvalitu. Častkovce ma trochu 
prekvapili tým, že chceli hrať 
futbal a nesústredili sa len na 
defenzívu. Napriek tomu sme 
si vypracovali pomerne dosť 
šancí, pričom aj v závere zá-
pasu sa chlapci snažili strhnúť 
víťazstvo po viacerých štan-
dardkách či rohových kopoch 
na svoju stranu. Škoda, že 
to nevyšlo,“ hodnotil maj-
strovský zápas s Častkovcami 
tréner Michal Hanek.

Roman Kopka

Martinčania v najbližšej 
sezóne zabojujú o postup do 
Tipos Slovenskej hokejovej 
ligy.
 

V MHA Martin došlo v priebe-
hu júla k zmene na poste ma-
nažéra klubu, Tomáša Pšenku 
vystriedal Jaroslav Markovič. 
Prvým krátkodobým cieľom 
nového vedenia klubu, zamest-
nancov a hráčov je postup do 
Tipos Slovenskej hokejovej 
ligy. V blížiacej sa novej sezóne 
bude hrať Martin naďalej II. 

ligu. „Postupnými krokmi plá-
nujeme budovať silnú základ-
ňu hráčov, ktorá bude zložená 
najmä z martinských odcho-
vancov, doplnená aj o našich 
talentovaných mladíkov, ktorí 
dostanú príležitosť rásť nielen 
hokejovo, ale aj ľudsky,“ píše 
sa vo vyhlásení klubu zverejne-
nom na sociálnej sieti.

V médiách sa nedávno 
objavila informácia, že v I. lige 
nebude ďalej pokračovať re-
zerva bratislavského Slovana – 
Modré krídla. MHA Martin 
o uvoľnenú licenciu nateraz 

nezabojuje, tento krok by bol 
podľa vedenia martinského 
klubu v tejto situácii neuváže-
ný a unáhlený.

„Klub musí byť pripravený 
personálne, ale najmä ekono-
micky,“ argumentujú funk-
cionári.

Vo vyhlásení MHA Martin sa 
ďalej uvádza, že „káder senior-
ského tímu bude tvoriť jadro 
tímu, ktoré bojovalo v martin-
ských dresoch aj počas uply-
nulého roka. Záujem pomôcť 
prejavili ďalší odchovanci, 
ale aj hráči z blízkeho okolia, 

s ktorými aktuálne prebiehajú 
rokovania.“

Prípravu na novú sezó-
nu odštartujú Martinčania 
v utorok 13. augusta, pričom 
v septembri sa predstavia aj 
v zápasoch Slovenského pohá-
ra, keď si najprv zmerajú sily 
s Považskou Bystricou a potom 
so Skalicou. Odohrať by mali 
aj ďalšie dva prípravné zápasy. 
Trénerskú otázku a aj defini-
tívne zloženie kádra vyrieši 
klub v horizonte najbližších 
dní, možno týždňov.

(KP)

Martinský hokej má nového šéfa, je ním Jaroslav Markovič

NAJBLIŽŠÍ PROGRAM 
FOMATU III. liga – západ
3. kolo – 17. 8. o 17. h: Ma-
lacky – Martin, vložené 
16. kolo, 21. 8. o 17. h: Šaľa – 
Martin, 4. kolo – 24. 8. 
o 16. 30 h: Martin – Rača 
Bratislava, 5. kolo – 31. 8. 
o 16.30 h: Lehota pod Vtáč-
nikom – Martin.
Slovenský pohár
2. kolo – 28. 8. o 17. h: To-
poľčany – Martin
Oslavy 30. výročia klubu
V sobotu 7. septembra sa 
na Pltníkoch uskutočnia 
oslavy 30. výročia vzniku 
MŠK Fomat Martin. Od 
12. h proti sebe nastúpia 
tímy Fomat „A“ – Fomat 
„B“, o 14. h je na programe 
otvorenie podujatia s prí-
hovormi, o 14. 30 h sa v zá-
pase predstavia žiaci MŠK 
a o 16. h nastúpia muži na 
ligový zápas so Sereďou.

O prvý gól Fomatu v novej sezóne 
sa postaral Christián Chovanec. 

Foto: Rado Coufal

Fomat začal novú sezónu 
v tretej lige dobre, postúpil 
aj v Slovenskom pohári
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Bežkyňa Gabriela Gajanová, 
ktorá len nedávno na mar-
tinskej radnici prijímala 
gratulácie k 2. miestu na ME, 
síce do vytúženého finále 
olympijskej osemstovky 
nepostúpila, ale parádnym 
výkonom prekonala takmer 
37-ročný bradatý rekord jej 
menovkyne Gabriely Sedlá-
kovej.
 

Keď Liptáčka Gabriela Gajano-
vá, ktorá je aj napriek pôsobe-
niu v zahraničí stále členkou 
AK ZŤS Martin, dobehla do 
cieľa mimoriadne rýchleho 
druhého semifinálového 
olympijského behu na 800 m 
na šiestej pozícií, bolo na nej 
vidieť, že má zmiešané pocity.

Na jednej strane totiž vedela, 
že nepostúpi do vysnívaného 
finále, delilo ju od toho iba 
neuveriteľných 44 stotín, no 
na druhej si bola vedomá, že 
v Paríži urobila maximum 
pre čo najlepší výsledok. Po 
takmer 37 rokoch o 18 stotín 
prekonaný slovenský rekord, 
ktorý časom 1:58‚40 min drža-

la Gabriela Sedláková, je toho 
jasným dôkazom. V sumári to 
napokon stačilo na 11. miesto, 
oproti olympiáde v Tokiu, 
keď skončila už v rozbehoch 
s časom 2:0‚41 min, sa v Paríži 
zlepšila o 14 priečok.

„Snažila som sa držať čela 
a robiť, čo sa dá, vyviezť sa 
a zabojovať na posledných 
metroch, ale dnes to bolo 
ťažké. Nevedela som prepnúť 
na šestku, akoby som išla so 
zatiahnutou ručnou brzdou,“ 
sprostredkoval jej prvé slová 
pre STVR facebook Slovenské-
ho atletického zväzu.

K novému slovenskému 
rekordu, ktorý má vďaka nej 
teraz hodnotu 1:58‚22 min po-
vedala, že ten predchádzajúci 
vždy chcela prekonať.

„Už v Martine som o tom 
rozprávala môjmu vtedajšie-
mu trénerovi Pavlovi Sloukovi 
a som nesmierne hrdá na to, 
že sa mi to podarilo. Mala som 
dobre natrénované, dokonca si 
myslím, že som pripravená aj 
na lepšie časy, ale na finále to 

nestačilo,“ píše sa na faceboo-
ku Slovenského atletického 
zväzu.

Gratulácia od úspešnej 
predchodkyne
Tvárou osemstovky na Slo-
vensku, samozrejme aj na 
olympijských hrách, bola dlhé 
roky Martinčanka Lucia Hriv-
nák Klocová, bronzová z ME 
v roku 2010, ktorá ale v závere 
veľmi úspešnej kariéry prešla 
na 1 500 m trať a dodnes si 
pamätáme jej fantastické 
vystúpenie s neskutočným 
slovenským rekordom a celko-
vým 5. miestom na olympiáde 
v Londýne v roku 2012. Lepšie 
umiestnenie v samostatnej ére 
slovenskej atletiky dosiahol 
len olympijský víťaz – chodec 
Matej Tóth.

„Už samotný začiatok 
sezóny naznačoval, že Gabi-
ka má výbornú formu a bolo 
len otázkou času, kedy sa jej 
podarí takýto výkon, šťastím 
bolo, že sa tak stalo práve 
na olympiáde, čo nie je vždy 
samozrejmosťou. Gratulujem 
jej k výbornému výkonu a som 
rada, že bradatý rekord bol 
konečne pokorený,“ poveda-
la štvornásobná účastníčka 
olympijských hier a najlepšia 
martinská atlétka storočia 
Lucia Hrivnák Klocová.

Zaujímavý postreh Štefana 
Balošáka
Mladej slovenskej reprezen-
tantke gratuloval k výborné-
mu výsledku aj ďalší olympio-
nik Štefan Balošák.

„Gabika dosiahla perfektný 
úspech a som veľmi hrdý na 
to, že trénovala u nás v Mar-
tine a je stále členkou nášho 
atletického klubu. Veľmi ma 
teší, že od roku 1996 sa ešte 
nestalo, aby martinská atleti-
ka nemala na OH zastúpenie 
a verím, že to takto bude ďalej 
pokračovať, veď Gabika je 
v najlepšom veku a dopredu sa 
derie aj Laura Frličková.“

Roman Kopka

Len pár stotín delilo Gabrielu Gaja-
novú od postupu do finále olympij-

skej osemstovky. Foto: SAZ / Soňa 
Maléterová

Gabriela Gajanová v semifinálovom 
behu na OH v Paríži prekonala 
takmer 37-ročný rekord Gabriely Sed-
lákovej. Foto: SAZ / Soňa Maléterová

Gabika, bolo to super, 
aj Martinčania sú na teba hrdí
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Verte-neverte, ale o všetky 
doterajšie medaily pre Slo-
vensko na majstrovstvách 
Európy v atletike do 18 
rokov sa postarali športovci 
a športovkyne z Martina. 
Po Gabike Gajanovej z roku 
2016, Andrejovi Paulínym 
z roku 2018 (obaja bronz) 
obohatili zbierku cenných 
kovov aj Laura Frličková 
s Petrou Kusou. Podarilo 
sa im to pred pár dňami 
na európskom šampionáte 
v Banskej Bystrici.
 

Dlhoročné kamarátky, spolu-
žiačky z Evanjelickej spojenej 
školy, talentované mladé 
športovkyne, členky Atle-
tického klubu ZŤS Martin, 
slovenské reprezentantky. 
Áno, reč je o Laure Frličkovej 
a Petre Kusej, ktoré ako jediné 
zo slovenskej výpravy získali 
v Banskej Bystrici medaily na 

nedávnych majstrovstvách 
Európy v atletike do 18 rokov.

O vôbec prvé zlato pre 
Slovensko v pomerne krátkej 
histórii tohto prestížneho 
podujatia sa postarala Laura 
Frličková, ktorá v behu na 
100 m prekážok zvládla ťažkú 
úlohu favoritky a spôsob, 
akým cieľavedome išla za 
titulom majsterky Európy je 
nielen pozoruhodný, ale aj 
obdivuhodný. Bronz Petry 
Kusej v chôdzi na 5 km bol 
zas možno nečakaný, ale o to 
viac radostnejší. Poďme si to 
rozobrať.

Jasná favoritka sa ťažkej 
úlohy nezľakla
Laura už na júnových maj-
strovstvách Slovenska do-
siahla najlepší tohtoročný 
svetový výkon vo svojej 
vekovej kategórii, na európ-
skom šam pionáte ho dokázala 
ešte vylepšiť. V rozbehoch po 

skvelom výkone zabehla čas 
12 sekúnd a 86 stotín a posta-
rala sa tak o nový európsky 
rekord.

„V pôvodnom pláne bolo 
zabezpečiť si postup do 
semifinále, posledné metre, 
ak to situácia umožní, skôr 
vypustiť a pošetriť sily. Ale 
pocitovo som cítila, že ten beh 
je rýchly, že sa mi beží dobre, 
že idem bez chýb, a tak som to 
riskla a išla na maximum. Keď 
som na tabuli videla čas pod 
13 sekúnd, hneď som sa začala 
tešiť. Zároveň som nechápala, 
ako sa mi to podarilo, lebo 
s takýmto časom som vôbec 
nepočítala," povedala Laura 
Frličková.

Príjemne prekvapený bol aj 
tréner Ľuboš Komárek. „Ten 
čas je neskutočný, vôbec sme 
nečakali, že by sa to Laure 
podarilo už v tomto roku. 
Myslím, že ju to ešte viac 
namotivovalo pretaviť tú 

skvelú formu do zisku zlatej 
medaily."

Predovšetkým však bolo 
treba zvládnuť semifinále a to 
najmä po psychickej stránke. 
Laura priznala, že cítila stres. 
„Jedna vec sú ambície, druhá 
vec je, ako preteky zvládnete. 
Vedela som, že na postup do 
finále časovo mám, no sú to 
prekážky, na ktorých môžem 
zakopnúť a všetko pokaziť. 
Aj preto som sa snažila čo 
najviac koncentrovať."

Podarilo sa, favoritka žiadne 
prekvapenie ani len názna-
kom nepripustila a suverénne 
z 1. miesta a časom 13 sekúnd 
a 18 stotín postúpila do finále. 
Dokonca si mohla dovoliť aj 
posledné metre trochu vypus-
tiť.

Večerné finále bolo z po-
hľadu martinskej atlétky ako 
z veľkej knihy. Skvelý štart, 
stopercentne zvládnuté pre-
kážky, postupne zvyšujúci sa 
náskok pred súperkami, skve-
lý finiš, suverénne 1. miesto. 
Čas opäť pod neuveriteľných 
13 sekúnd, konkrétne 12 
sekúnd 96 stotín, výbuch pozi-
tívnych emócií, radosť stoviek 
divákov priamo na štadióne 
na Štiavničkách a ďalších de-
saťtisícov v priamom prenose 
slovenskej televízie. Laura sa 
za pár sekúnd stala známou 
na celom Slovensku.

„Už počas behu som cítila, 
že som prvá. Po ňom ma vôbec 
nezaujímal čas, od radosti som 
kričala, veľmi sa tešila. Áno, 
užívala som si tento moment 
spolu so všetkými divákmi. 
Potom som si zobrala vlajku 
a krúžila s ňou okolo štadió-
na, čo bola moja vysnívaná 
chvíľa, po ktorej túži asi každý 
športovec. Až neskôr som si 
uvedomila, že som majster-
kou Európy a kým budem žiť, 
tak budem na tento moment 
spomínať," vracia sa zatiaľ 
k najkrajším okamihom svojej 
kariéry Laura Frličková.

Tréner Ľuboš Komárek, kto-
rý zvykne stáť počas pretekov 

Laura Frličková bezprostredne 
po finálových pretekoch. V tejto 
chvíli už vedela, že je majster-
kou Európy v behu na 100 m cez 
prekážky. Foto: FB/SAZ

Skvelé a fantastické zároveň, 
spolužiačky a kamarátky zo 
školy dobyli atletickú Európu
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pri štartérovi, sústredil svoju 
pozornosť okrem štartu aj na 
prvú prekážku.

„Keď sa Laura za ňu dostala, 
tak som už vedel, že bude ďalej 
bežať bez problémov, že ukáže 
to, čo má natrénované. Nemal 
som žiadne obavy, tušil som, 
že to dobre dopadne. Samo-
zrejme, bol som aj ja veľmi 
šťastný a každému trénerovi 
by som doprial, aby takéto 
skvelé momenty niekedy za-
žil. Je to odmena za dlhodobú 
robotu, za všetko to spoločné 
viacročné úsilie. Laura je aj 
v tréningu veľmi zodpovedná, 
jej veľkým plusom je, že si 
nezľahčuje veci, nehľadá vý-
hovorky, vždy odtrénuje to, čo 
má," chválil svoju zverenkyňu 
Ľuboš Komárek.

Bronzová Peťa aj s osobným 
rekordom
K obrovskému úspechu 
slovenskej výpravy na domá-
cich majstrovstvách Európy 
dorastu výrazným spôsobom 
prispela aj ďalšia Martinčan-
ka – chodkyňa Petra Kusá. Aj 
jej bronzová medaila, navyše 
vystužená osobným rekor-
dom – 23:49:22 min, spôsobila 
veľkú radosť mnohým priaz-
nivcom slovenského športu.

„Až s odstupom času som si 
uvedomila, čo som dosiahla. 
Získať bronzovú medailu na 
takomto fóre je z môjho po-
hľadu až neuveriteľné a veľ-
mi sa z toho teším. Pritom 
mojím hlavným cieľom bolo 
podujatie si užiť, umiestniť 
sa v top osmičke a dosiahnuť 

osobný rekord," s typickou 
skromnosťou povedala v na-
šom rozhovore Petra Kusá.

Chôdza je náročná disciplí-
na a veľkú úlohu v nej zohrá-
va i taktika. Ale aj tú treba 
často prispôsobiť aktuálnej 
situácii na pretekoch.

„Preteky boli veľmi rých-
le. Spočiatku som sa držala 
v úzadí, až po treťom kilomet-
ri som mala zvyšovať tempo. 
Keďže som sa však cítila 
veľmi dobre, tak som zrých-
lila už po druhom kilometri, 
čo sa ukázalo ako veľmi dobré 
rozhodnutie. Postupne som 
si zbierala súperky a 200 m 
pred cieľom som sa dotiah-
la na Duňu Eremičovú zo 
Srbska, ktorá mi ale nakoniec 
vo finiši ušla. Ale keďže si po-
mohla aj pobiehaním, tak jej 
rozhodcovia dodatočne v cieli 
udelili po treťom napomenutí 
30-sekundovú penalizáciu, 
čo mne prinieslo bronzovú 
medailu. Čakanie na oficiálne 
výsledky bolo dlhé, ale keď sa 
potvrdilo, že som definitívne 
tretia, tak moja radosť nema-
la konca," priblížila drama-
tické chvíle na štadióne Petra 
Kusá.

Tréner mladej martinskej 
chodkyne Pavol Zemko mal 
z výkonu svojej zverenkyne 
veľkú radosť a pri slávnost-
nom ceremoniáli sa neubrá-
nil ani slzám.

„Nie každý tréner má to 
šťastie, že takéto niečo zažije. 
Paradoxne, pred pretekmi 
som nebol vôbec nervózny, 
lebo som vedel, že Peťa je 

dobre pripravená a urobí ma-
ximum pre čo najlepší výsle-
dok. Za ten som ja považoval 
umiestnenie do 6. miesta. To, 
že to takto skvele vypálilo, 
bolo niečo nečakané, ale o to 
viac nádherné. Peťa preteky 
skvele zvládla aj po taktickej 
stránke, bola dostatočne 
trpezlivá. Išla presne ako 
hodinky, držala si tempo 4‚50 
minúty na kilometer a v ho-
rúcom počasí si počkala na 
moment, keď bolo treba 
zaútočiť. Videl som na nej, že 
má v sebe silu i dynamiku, čo 
sa napokon premietlo aj do 
osobného rekordu. Úžasné," 
netajil spokojnosť Pavol Zem-
ko, ktorý Petru trénuje od jej 
štyroch rokov.

„Už ako malé dieťa sa v te-
locvični vyšplhala po tyči až 
úplne hore, s čím majú prob-
lém aj oveľa staršie dievčatá. 
Samozrejme, nerobila hneď 
chôdzu, venovali sme sa vše-
obecnej príprave, ale ja som 
vždy vravel, že bude chodky-
ňa a to dokonca aj vtedy, keď 
na pár mesiacov preskočila 
na tenis. Avšak vrátila sa 
a tento náš príbeh má celkom 
pekné pokračovanie," smial 
sa tréner Pavol Zemko.

Domáce prostredie ako 
bonus
Majstrovstvá Európy, ako 
sme už v úvode napísali, sa 
konali v Banskej Bystrici, čo 
sa napokon ukázalo byť veľ-
kým plusom. Dievčatá si užili 
zaplnené tribúny a aj skvelú 
atmosféru.

„Nikde inde by sme asi neza-
žili také krásne momenty ako 
na domácej pôde. Bolo super, 
že sme sa mali s kým o našu 
radosť podeliť, ľudia nám 
veľmi priali, bolo to úžasné," 
povedala Laura Frličková.

Súhlasila aj Petra Kusá. 
„Atmosféra bola skvelá, lepšia 
snáď ani nemohla byť. Ja 
v Banskej Bystrici rada pre-
tekám, takmer vždy sa mi tu 
podarí dosiahnuť rekord ale-
bo aspoň dobré umiestnenie 
a teraz vyšlo jedno aj druhé 
naraz. Prišla ma podporiť 
skoro celá rodina, kamaráti 
a bolo fajn cítiť aj podporu 
od ostatných ľudí, ktorí nám 
všetkým držali palce a veľmi 
nás aj povzbudzovali."

Stovky gratulácií, aj od 
hlavy štátu
Samozrejme, dievčatám po 
zisku medailí gratulovalo veľ-
mi veľa ľudí, na druhý deň aj 
prezident Slovenskej republi-
ky Peter Pellegrini.

„Dostali sme veľké kytice, 
bola to pre nás pocta. Bol 
šťastný za našu reprezentáciu 
a povzbudil nás do ďalších 
pretekov v budúcnosti," 
hovorí Laura a Petra dodáva, 
že osobná gratulácia od hlavy 
štátu ju prekvapila. „Bolo to 
veľmi milé a príjemné. Zaují-
mal sa o preteky, o atmosféru, 
o naše ďalšie plány v atletike."

Napriek fantastickým úspe-
chom sú martinské atlétky 
stále ešte len na začiatku 
športovej kariéry, čaká ich 
prechod do juniorskej kategó-
rie. Pre Lauru to znamená, že 
prekážky budú väčšie o osem 
centimetrov, Peťa z 5-kilomet-
rovej trate prejde na 10-ki-
lometrovú. Nových výziev 
sa ale neboja, naopak, obe 
snívajú aj o svojej účasti na 
olympijských hrách. Vedia, že 
cesta je to ešte ďaleká, ale nie 
nemožná. Držíme im palce, 
aby čo najskôr úspešne nad-
viazali na olympijské účasti 
martinských atlétov Štefana 
Balošáka, Miroslava Vanka, 
Lucie Hrivnák Klocovej a ak-
tuálne aj Gabriely Gajanovej.

Roman Kopka

Je pravá a chutí. Chodkyňa Petra 
Kusá získala na ME do 18 rokov pre 
Slovensko bronzovú medailu. A to 
v osobnom rekorde. Foto: FB/SAZ

Laura sa na majstrovstvách Európy časom 
12 sekúnd a 86 stotín postarala aj o nový 
európsky rekord. Zlatú medailu získala 
zaslúžene a s prehľadom. Foto: FB/SAZ

Gratulácia od prezidenta Petra Pellegrini-
ho. Martinským atlétkam venoval kyticu 

kvetov. Foto: FB PP
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Ďakujeme, že hlasujete za Čistinku v našom meste.
Spojme sily a vyhrajme 1 z 5 moderných mestských parkov

Čistinka vybavených workoutovou zónou, grilovacím kútikom,
multifunkčným športovým aj detským ihriskom.

 Ako hlasovať?
Stačí sa registrovať na lidl.sk/cistinka a každý deň

od 29. 7. do 1. 9. 2024 môžete pridať nášmu mestu 1 hlas.
Dajte to vedieť aj svojim známym, čím viac hlasov,
tým vyššia šanca vyhrať. Viac na lidl.sk/cistinka

Martinčania naši milí, 
vy vraj viete spojiť sily!


